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IGRY 2021

Gościem specjalnym wywiadów igrowych był JM Rektor Politechniki Śląskiej prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk, który 
wspominał studenckie czasy, a także opowiadał o bieżącej działalności Uczelni / fot. Maciej Mutwil
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Szanowni Czytelnicy
Oddajemy w Państwa ręce kolejny numer „Biuletynu Politechniki Śląskiej”. Maj upłynął pod znakiem jednego 
z ważniejszych wydarzeń dla wspólnoty akademickiej – uroczystych promocji doktorskich. 22 maja przywitano 
nowych doktorów i doktorów habilitowanych z roku 2019 i 2020. Swoje święto obchodzili także studenci – IGRY 
2021 po raz kolejny odbyły się w przestrzeni wirtualnej. I choć ta forma sprawdziła się świetnie, wszyscy czekają na 
spotkania i koncerty w trybie kontaktowym. 
W „Biuletynie” znajdą Państwo także relację z otwarcia supernowoczesnego Laboratorium Katalizy Przemysłowej, 
służącego rozwojowi nowoczesnych i ekologicznych technologii do zastosowań w przemyśle. Nie brakuje także 
licznych artykułów poświęconych sukcesom naszych studentów – zajmujących wysokie miejsca w krajowych 
i międzynarodowych konkursach oraz realizujących niezwykle ciekawe projekty. 
Życzymy ciekawej lektury!

Redakcja „Biuletynu Politechniki Śląskiej”

SP
IS

 T
RE

ŚC
I

LE
GE

ND
A

OD
 R

ED
AK

CJ
I

Konkursy Mobilność

Transport 
szynowy

Absolwenci

PŚ w mediach

Biblioteka

Sztuczna inteligencja
i przetwarzanie 
danych

Osiągnięcia

Politechnika 
Śląska

Nagrody

Medycyna Targi

StudenciJubileusz

Konferencje

Nauka i biznes

Architektura Porozumienie

1
2 3

Mówimy 
o nauce po 
ludzku

Wywiad

MEDIA

Onkologia obliczeniowa 
i spersonalizowana 
medycyna

Materiały 
przyszłości

Inteligentne miasta,  
mobilność przyszłości

Automatyzacja 
procesów 
i Przemysł 4.0 

Ochrona klimatu  
i środowiska, 
nowoczesna energetyka

Ważne dla 
Wspólnoty

28 Ślady historycznego górnictwa zapisane w rzeźbie 
terenu i osadach – północna część Wyżyny Śląskiej

SUKCESY STUDENTÓW
30 Studenci Wydziału Architektury nagrodzeni  
w międzynarodowym konkursie
31 Spotkanie ze stypendystami Ministra Edukacji 
i Nauki
32 Absolwent Politechniki Śląskiej najlepszy 
w konkursie firmy Tauron Dystrybucja
33 Student Politechniki Śląskiej na podium konkursu 
Katedry Techniki Cieplnej
34 Studentki Politechniki Śląskiej wyróżnione  
w III edycji prestiżowego programu TOP Young 100
36 Zwycięstwo SKN Silesian Proptech 
w ogólnopolskim Hackatonie Smart City

NOWOŚCI WYDAWNICZE
37 Nowości wydawnicze

WAŻNE DLA WSPÓLNOTY PŚ
38 Akty normatywne uczelni
39 Stanowiska, stopnie i tytuły naukowe

FOTOREPORTAŻ
40 Uroczyste promocje doktorskie

Nr 5 (329)



UTWORZONO CENTRUM 
PRZEMYSŁU 4.0 POLITECHNIKI 
ŚLĄSKIEJ

(29.04.)

Działalność badawcza, rozwojowa, 
wdrożeniowa i szkoleniowa upo-

wszechniająca wiedzę ekspercką w zakre-
sie problematyki przemysłu przyszłości to 
cele nowo powstałego Centrum Przemysłu 
Politechniki Śląskiej. Do jego zadań należy 
m.in. prowadzenie działalności szkolenio-
wej i edukacyjnej, opracowywanie i rozwój 
innowacyjnych technologii Przemysłu 4.0, 
generowanie know-how i własności intelek-
tualnej, a także organizowanie konferencji, 
kongresów, debat i spotkań promujących 
osiągnięcia Politechniki Śląskiej w zakresie 
rozwoju technologii Przemysłu 4.0 oraz in-
tegracja środowisk naukowych i pozanauko-
wych (gospodarczych, politycznych, kultu-
rowych, przedstawicieli społeczności itp.) 
o zasięgu krajowym i międzynarodowym. 
Jednostka współpracuje w szczególności 
z podmiotami o podobnym profilu działania 
oraz szeroko pojętym otoczeniem społecz-
no-gospodarczym.

POWOŁANO EUROPEJSKIE 
CENTRUM INNOWACYJNYCH 
TECHNOLOGII DLA ZDROWIA

(01.05.)

Kreowanie, rozwijanie i wdrażanie 
innowacyjnych technologii medycz-

nych w celu poprawy profilaktyki, diagno-
styki oraz leczenia chorób to misja Europej-
skiego Centrum Innowacyjnych Technologii 
dla Zdrowia Politechniki Śląskiej. Jednostka 
została utworzona 1 maja 2021 roku. Jej 
siedziba mieści się w Zabrzu. Do podsta-
wowych zadań Centrum należy prowa-
dzenie badań naukowych, a także studiów 
podyplomowych i innych form kształcenia. 
Ponadto jednostka zajmuje się opracowy-
waniem i wdrażaniem nowoczesnych tech-
nologii i wyrobów medycznych, organizuje 
konferencje i seminaria, a także współpra-
cuje z innymi jednostkami naukowymi oraz 
przedsiębiorstwami w celu realizacji wspól-
nych projektów badawczych.

SEMINARIUM NAUKOWE 
W RAMACH POB6: „OCHRONA 
KLIMATU I ŚRODOWISKA” 
– PODOBSZAR BADAWCZY: 
„PROBLEMY DEGRADACJI 
I REWITALIZACJA TERENÓW” 

(05.05.)

Wykorzystanie odpadów poprodukcyj-
nych do użyźnienia gleby, rewitalizacja 

terenów składowisk śmieci czy transformacja 
terenów i obiektów dla celów sportu – to tylko 
niektóre z zagadnień, poruszonych podczas 
seminarium naukowego w ramach podob-
szaru Priorytetowego Obszaru Badawczego 6: 
„Problemy degradacji i rewitalizacja terenów”. 
W trakcie spotkania online jedenastu prele-
gentów zaprezentowało dziewięć wykładów, 
związanych z jego tematem przewodnim. Se-
minarium otworzyli: dr hab. Hanna Barchań-
ska, prof. PŚ, oraz dr hab. inż. arch. Krzysztof 
Rostański, prof. PŚ – koordynatorzy podob-
szaru badawczego „Problemy degradacji i re-
witalizacja terenów”. Głos zabrał także prof. 
dr hab. inż. Marek Pawełczyk, Prorektor ds. 
Nauki i Rozwoju Politechniki Śląskiej.

KOLEJNE SPOTKANIE POB5  
Z CYKLU GOŚĆ SPECJALNY 

(06.05.)

Wzornictwo przemysłowe i desing – to 
tematy, którym poświęcone zostało 

kolejne spotkanie online w ramach piątego 
Priorytetowego Obszaru Badawczego Poli-
techniki Śląskiej z cyklu „Gość specjalny”. Tytu-
łowym gościem specjalnym był dr hab. Andrzej 
Sobaś, prof. ASP z Akademii Sztuk Pięknych 
w Katowicach – projektant wzornictwa prze-
mysłowego ze specjalnością projektowanie 
ergonomiczne, który wygłosił wykład pt. „An-
drzej Sobaś – design story”. Po wykładzie od-
była się także dyskusja na temat nowych tren-
dów w projektowaniu, w której udział wzięli 
Katarzyna Sokołowska – założycielka Studia 
Projektowego SOKKA, absolwentka ASP i au-
torka wielu nagrodzonych projektów z zakresu 
wzornictwa przemysłowego oraz dr hab. inż. 
arch. Krzysztof Zalewski, prof. PŚ, z Wydziału 
Architektury Politechniki Śląskiej. 

24. PIKNIK NAUKOWY POLSKIEGO 
RADIA I CENTRUM NAUKI KOPERNIK 
W WARSZAWIE

(08-15.05.)

Reprezentacja Politechniki Śląskiej, 
złożona z dziewięciu zespołów po 

raz piąty wzięła udział w Pikniku Naukowym 
Polskiego Radia i Centrum Nauki Kopernik 
w Warszawie. Myślą przewodnią tegorocz-
nej edycji było hasło „Klimat i My”. Ze wzglę-
du na sytuację epidemiczną Piknik odbył się 
w formie online. W ramach wydarzenia 
zorganizowano m.in. warsztaty prowadzone 
przez reprezentantów Politechniki Śląskiej. 
W tajniki tworzenia gier wideo uczestników 
wprowadził inż. Kamil Tulczyjew (Wydział 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki). Nato-

miast członkowie koła naukowego Silesian 
Greenpower wyjaśnili, w jaki sposób działa-
ją ekologiczne, wyścigowe samochody elek-
tryczne. Podczas Pikniku nie zabrakło także 
prezentacji filmów popularnonaukowych 
autorstwa m.in. naukowców i studentów 
naszej Uczelni. 

Hasłem tegorocznego Pikniku Naukowego było „Klimat i My” 
/ mat. organizatora

ZA NAMI IGRY 2021 – JUWENALIA 
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 

(10-14.05.)

Turnieje, zabawy, muzyka, rozryw-
ka i atrakcyjne nagrody – to tylko 

niektóre z atrakcji, jakie oferują IGRY, czyli 
coroczne Juwenalia Politechniki Śląskiej. 
Podobnie jak w ubiegłym roku – tegorocz-
na edycja wydarzenia odbyła się w formu-
le online. Mimo zdalnej formy juwenaliów 
w trakcie 5 dni wspólnej zabawy nie za-
brakło koncertów, ciekawych wywiadów, 
wirtualnych turniejów e-sportowych oraz 
gier z nagrodami. Odbyło się też tradycyjne, 
symboliczne przekazanie studentom kluczy 
do bram Gliwic, które było transmitowane 
na żywo na kanale YouTube Politechniki 
Śląskiej. Zdaniem organizatorów – dzięki 
zdalnej formie IGRÓW 2021 do wspólnej 
zabawy mogli dołączyć nie tylko studenci 
i mieszkańcy okolicznych miast, ale także za-
interesowani z najdalszych krańców Polski. 
Czytaj więcej na s. 8.

IGRY 2021 były transmitowane za pośrednictwem kanału 
YouTube Politechniki Śląskiej / fot. Maciej Mutwil

POLITECHNIKA ŚLĄSKA 
URUCHOMIŁA SUPERNOWOCZESNE 
LABORATORIUM KATALIZY 
PRZEMYSŁOWEJ 

(11.05.)

Projektowanie nowoczesnych, ekolo-
gicznych technologii do zastosowań 

w przemyśle to cel, jaki przyświeca nowo 
powstałemu, nowoczesnemu Laboratorium 
Katalizy Przemysłowej Politechniki Śląskiej. 
W uroczystym otwarciu pracowni wzięli 
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udział m.in. JM Rektor Politechniki Śląskiej 
prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk; prof. dr 
hab. inż. Krzysztof Walczak, Dziekan Wydzia-
łu Chemii; dr hab. inż. Beata Orlińska, prof. 
PŚ, Kierownik Katedry Technologii Chemicz-
nej Organicznej i Petrochemii, oraz prof. dr 
hab. inż. Anna Chrobok, Dyrektor Kolegium 
Studiów. Inwestycja została sfinansowana 
z dotacji Rektora Politechniki Śląskiej w ra-
mach programu „Inicjatywa Doskonałości – 
Uczelnia Badawcza”, będącego elementem 
Strategii rozwoju Politechniki Śląskiej na lata 
2021–2024. Czytaj więcej na s. 13.

W nowoczesnym laboratorium będą realizowane badania 
związane z projektowaniem ekologicznych technologii do 

zastosowań w przemyśle / fot. Maciej Mutwil

V KONFERENCJA WEWNĘTRZNA 
POB4 

(12.05.)

Rozwój środków transportu drogo-
wego i terenowego, nowoczesne 

konstrukcje statków powietrznych czy nowe 
systemy nawigacji lotniczej oraz sterowania 
ruchem kolejowym – to tylko niektóre z za-
gadnień, omówionych podczas V konferencji 
wewnętrznej w ramach czwartego Prioryte-
towego Obszaru Badawczego Politechniki 
Śląskiej: Inteligentne miasta i mobilność 
przyszłości. Spotkanie skierowane było do 
osób realizujących badania w tym zakresie. 
Celem konferencji była integracja środowi-
ska akademickiego związanego z obszarem 
POB4 oraz wsparcie w budowie interdyscy-
plinarnych zespołów badawczych, istotnych 
np. w ramach Horyzontu Europa.

JM REKTOR SPOTKAŁ SIĘ ZE 
STYPENDYSTAMI MINISTRA 
EDUKACJI I NAUKI 

(14.05.)

Stypendyści Ministra Edukacji i Nauki / fot. Maciej Mutwil

Czworo studentów Politechniki 
Śląskiej otrzymało stypendium Mi-

nistra Edukacji i Nauki za rok akademicki 
2020/2021. Wśród laureatów znaleźli się: 
Anna Krzak (studentka kierunku technologia 
chemiczna), Jakub Siłka (student kierunku 
informatyka), Patrycja Wąsik (studentka kie-
runku technologia i inżynieria chemiczna) 

oraz Michał Wieczorek (student kierunku 
informatyka). Dyplomy oraz gratulacje ode-
brali z rąk JM Rektora Politechniki Śląskiej 
prof. dr. hab. inż. Arkadiusza Mężyka oraz 
Prorektora ds. Studenckich i Kształcenia 
prof. dr. hab. inż. Wojciecha Szkliniarza. Lau-
reaci z Politechniki Śląskiej to osoby zaanga-
żowane w działalność naukową, rozwijaną 
podczas wspólnych prac z naukowcami Po-
litechniki Śląskiej, a także uczelni zagranicz-
nych. Czytaj więcej na s. 31.

LECZENIE CZERNIAKA – 
SEMINARIUM NAUKOWE 
W RAMACH POB1 

(19.05.)

Integracja nauk ścisłych i technicz-
nych z medycyną oraz biologią, 

umożliwiająca lepsze zrozumienie przyczyn 
i ewolucji chorób cywilizacyjnych oraz zmie-
rzająca do poprawy diagnostyki, planowa-
nia i monitorowania efektów terapii chorób 
– to zagadnienia, wokół których skupieni są 
naukowcy Politechniki Śląskiej, prowadzący 
badania w ramach pierwszego Prioryteto-
wego Obszaru Badawczego: Onkologia ob-
liczeniowa i spersonalizowana medycyna. 
Podczas spotkania poświęconego tematowi 
leczenia czerniaka wykład pt. „Small extra-
cellular vesicles (exosomes) as promising 
biomarkers of melanoma progression” wy-
głosiła prof. Theresa L. Whiteside z Universi-
ty of Pittsburgh, immunolog kliniczny z wie-
loletnim doświadczeniem w ocenie ludzkich 
chorób o podłożu immunologicznym.

REKRUTACJA NA STUDIA I STOPNIA 
NA POLITECHNICE ŚLĄSKIEJ 

(19.05.)

12 nowych kierunków mogą wybrać kandydaci na studia na 
Politechnice Śląskiej / fot. mat. PŚ

60 kierunków studiów – w tym 12 
nowych czeka na tegorocznych 

maturzystów i osoby, które chciałyby stu-
diować na Politechnice Śląskiej. 19 maja 
ruszyła rekrutacja na studia. Szczegółowe 
informacje na jej temat kandydaci znajdą na 
stronie: www.rekrutacja.polsl.pl.

WEBINARIUM MASTER'S ENERGY 
TRANSITION 

(19.05.)

Studenci wzięli udział w webinarium 
organizowanym przez partnera Po-

litechniki Śląskiej – firmę InnoEnergy. Ze 
względu na sytuację epidemiczną wydarze-
nie odbyło się w formie online. Spotkanie 
stanowiło okazję do zapoznania się z pro-

gramem studiów magisterskich, organizo-
wanych m.in. na Wydziale Inżynierii Środo-
wiska i Energetyki Politechniki Śląskiej. 

Studenci mogli zapoznać się z programem stu-
diów magisterskich / fot. mat. organizatora 

STUDENCI POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
WYRÓŻNIENI W KONKURSIE 
eVOLO21 

(11.05.)

Autorzy projektu eVolo21 / fot. arch. pryw. 

Michał Wachura i Kamil Wróbel 
– studenci Wydziału Architektury 

Politechniki Śląskiej – zdobyli wyróżnienie 
w konkursie eVolo21 poświęconemu ar-
chitekturze i projektowaniu. Nagrodzeni 
pracowali nad projektem pod opieką na-
ukową mgr. inż. arch. Janusza Poznańskie-
go z Katedry Projektowania Architektury 
Mieszkaniowej i Użyteczności Publicznej 
Wydziału Architektury. Ich projekt „The Pil-
grim” składa się z trzech etapów: pierwszy 
to produkcja wyspecjalizowanych jedno-
stek naukowo-dydaktycznych w wieżach 
montażowych. Drugi to transport jedno-
stek za pomocą modułów latających do 
wybranych miejsc na kuli ziemskiej, gdzie 
systemy nauczania nie istnieją lub działają 
na niskim poziomie. Trzeci etap to two-
rzenie ośrodków edukacyjnych, które dają 
ludziom dostęp do wiedzy, narzędzi i tech-
nologii współczesnego świata, umożliwia-
jąc im wyrównywanie szans.

WARSZTATY WIELOJĘZYCZNE 
W RAMACH POB5 

(20.05.)

Równoległe uczenie się kilku języ-
ków obcych, potencjał interkompre-

hensji czy wielojęzyczność w działaniach 
akademickich – to tylko niektóre z zagad-
nień warsztatów wielojęzycznych zorgani-
zowanych w ramach POB5: Automatyzacja 
procesów i Przemysł 4.0. Spotkania online 
skierowane były zarówno do lingwistów 
i osób zajmujących się nauczaniem języków 
obcych, jak i do osób rozwijających systemy 
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i narzędzia informatyczne do nauki języków. 
Warsztaty stanowiły okazję do wymiany do-
świadczeń z obszaru lingwistyki, sztucznej 
inteligencji i informatyki. W ich trakcie głos 
zabrali: prof. Przemysław Gębal i dr Łukasz 
Kumięga z Politechniki Śląskiej, dr Jacopo 
Saturno z Università di Bergamo we Wło-
szech oraz Małgorzata Mülle z VHS Eschwe-
iler w Niemczech. 

KONFERENCJA AKADEMII THINK 
TANK SIECI SGROUP 

(20-21.05.)

Think Tanki działają w ramach sieci akademickiej SGroup  

/ mat. organizatora

Za nami międzynarodowa konfe-
rencja „Responsible International 

Higher Education 2021 – transformative 
modes for sustainable and hybrid engage-
ment” organizowana przez sieć akademicką 
SGroup i działającą w jej ramach Akademię 
Think Tanków. Wydarzenie było skierowane 
do kadry kierowniczej wyższego szczebla, 
nauczycieli akademickich, pracowników 
administracyjnych, doktorantów i studen-
tów instytucji szkolnictwa wyższego, a także 
przedstawicieli organizacji pozarządowych. 
Konferencja odbyła się w języku angielskim. 
Ze względu na sytuację epidemiczną została 
zorganizowana w formie zdalnej.

PROMOCJE DOKTORSKIE 
I HABILITACYJNE 2019–2020  

(22.05.)

W sobotę, 22 maja 2021 r. na Poli-
technice Śląskiej odbyły się uroczy-

ste promocje doktorskie i habilitacyjne – 
jedno z najważniejszych wydarzeń w życiu 
całej wspólnoty akademickiej, które każde-
go roku jest organizowane pod koniec maja 
w kolejną rocznicę powołania Politechniki 
Śląskiej. W tym roku wydarzenie miało 
wyjątkowy charakter. W związku z tym, że 
pandemia uniemożliwiła organizację nada-
nia stopni doktora i habilitacji za rok 2019, 
przyznano je za dwa minione lata. Na Poli-
technice Śląskiej uzyskało je w sumie ponad 
160 osób. W uroczystości wzięli udział: JM 
Rektor prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk, 
Prorektor ds. Ogólnych – prof. dr hab. inż. 
Bogusław Łazarz, Prorektor ds. Studenckich 
i Kształcenia – prof. dr hab. inż. Wojciech 
Szkliniarz, Prorektor ds. Infrastruktury i Pro-
mocji – dr hab. inż. Tomasz Trawiński, prof. 
PŚ. Wśród zebranych byli doktorzy habilito-
wani i doktorzy, którym zostały wręczone 
dyplomy, dziekani, a także przewodniczący 
rad dyscyplin. Czytaj więcej na s. 21.

Uroczyste promocje doktorskie to jedno z ważniejszych  
wydarzeń w życiu wspólnoty akademickiej Uczelni 

 / fot. Maciej Mutwil

URODZINY  
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ  

(24.05.)

24 maja Uczelnia świętowała roczni-
cę swojego utworzenia. Z tej okazji 

odbył się koncert chóru i kwartetu smyczko-
wego Akademickiego Zespołu Muzycznego. 
W związku z trwającą pandemią wydarzenie 
muzyczne zostało zorganizowane w formie 
online. Występ można było zobaczyć na ka-
nale YouTube Politechniki Śląskiej. 

Akademicki Zespół Muzyczny Politechniki Śląskiej / mat. PŚ

E-KONFERENCJA POB3:  
„POZNAJ FIRMĘ” 

(25.05.)

Prof. Michael Heuken, Wicepre-
zydent ds. Nauki i Rozwoju firmy 

AIXTRON, był gościem specjalnym konferen-
cji online, „Poznaj Firmę”, która odbyła się 
25 maja. Spotkanie zostało zorganizowane 
w ramach Priorytetowego Obszaru Badaw-
czego 3: Materiały przyszłości. Jego uczest-
nicy mogli poznać działalność firmy AIXTRON 
z Niemiec, specjalizującej się w najnowszych 
technologiach produkcji elektroniki, która 
posiada siedzibę także w Dolinie Krzemo-
wej. Podczas e-konferencji prof. M. Heuken 
przedstawił ścieżkę kariery – od naukowca 
do osoby wpływającej na kierunek rozwoju 
międzynarodowej firmy. Wydarzenie było 
skierowane do wszystkich zainteresowanych, 
a w szczególności młodych naukowców. 

FESTIWAL ONLINE „WOMEN IN  
TECH DAYS 2021” 

(25-26.05.)

Pierwsze w Polsce kobiece targi 
kariery TECH&IT, wystąpienia role 

models czy wyjątkowa Women in Tech NI-
GHT to tylko niektóre z atrakcji w ramach 
festiwalu „Women in Tech Days 2021” or-
ganizowanego przez Fundację Edukacyjną 
„Perspektywy” we współpracy z Politech-

niką Śląską. Wydarzenie online zainicjo-
wane przez Fundację Edukacyjną „Per-
spektywy” we współpracy z partnerami 
technologicznym i najlepszymi uczelniami 
technicznymi w Polsce stanowiło konty-
nuację akcji „Dziewczyny na Politechniki”, 
skierowanej do studentek i doktorantek 
oraz kadr. W ramach festiwalu odbyły się 
pierwsze w Polsce kobiece targi kariery 
TECH&IT. Wśród atrakcji nie zabrakło tak-
że serii techtalków, wystąpień role mo-
dels, specjalistycznych warsztatów (tech 
& soft skills) oraz mentoringu. Inaugura-
cja festiwalu odbyła się podczas Women 
in Tech NIGHT.

Plakat wydarzenia / mat. organizatora

KONFERENCJA TEMATYCZNA POB5: 
AUTOMATYZACJA PROCESÓW 
I PRZEMYSŁ 4.0 – CYFRYZACJA 
I SYMULACJE 

(27.05.)

Cyfryzacja i zastosowania technolo-
gii informatycznych oraz symulacje 

i modelowanie procesów to podobszary 
badawcze piątego Priorytetowego Obszaru 
Badawczego Politechniki Śląskiej, którym zo-
stała poświęcona II edycja konferencji tema-
tycznej online. Wydarzenie było skierowane 
do pracowników, doktorantów i studentów 
Uczelni zainteresowanych jej tematyką, któ-
rzy poza udziałem w konferencji mieli także 
możliwość wygłoszenia własnych prezentacji. 
Ze względu na pandemię COVID-19 konfe-
rencja odbyła się w formie online. 

XXII MIĘDZYNARODOWA 
STUDENCKA SESJA NAUKOWA 

(28.05.)

Za nami kolejna, XXII edycja Między-
narodowej Studenckiej Sesji Nauko-

wej „Materiały i Technologie XXI wieku”. 
Motywem przewodnim wydarzenia były 
nowoczesne materiały i innowacje w dzie-
dzinie inżynierii materiałowej. W trakcie 
konferencji przedstawione zostały prezen-
tacje z zakresu inżynierii materiałowej oraz 
dziedzin pokrewnych. Celem corocznej sesji 
są wymiana wiedzy i doświadczeń w tym za-
kresie oraz nawiązywanie relacji pomiędzy 
uczestnikami konferencji. Międzynarodowa 
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Studencka Sesja Naukowa jest organizowa-
na na Wydziale Inżynierii Materiałowej Poli-
techniki Śląskiej niezmiennie od 1998 roku. 
Ze względu na trwającą pandemię odbyła 
się w formie online.

NAJWIĘKSZA KONFERENCJA 
O CYBERBEZPIECZEŃSTWIE DLA 
STUDENTÓW  

(31.05.)

Ruszył „CyberSecurity Roadshow 
2021-22”, czyli przewidziany na rok 

cykl edukacyjny dotyczący tematyki funkcjo-

nowania ekosystemu cyberbezpieczeństwa, 
organizowany przez fundację The Bridge. 
Serię spotkań zainaugurowała konferencja, 
poświęcona dyskusji ekspertów z między-
narodową społecznością studencką na te-
mat kluczowych wyzwań technologicznych 
wpływających na społeczeństwo i gospo-
darkę. W jej trakcie głos zabrali: ambasador 
Jürg Lauber z ONZ – przewodniczący Open 
Ended Working Group ds. Cyberbezpieczeń-
stwa (OEWG); generał w st. spocz. Keith 
Alexander – dowódca US Cyber Command 
w administracji prezydentów Busha i Oba-
my, twórca i prezes IronNet Cybersecurity; 

Bruce Schneier z Harvard Kennedy School 
– kryptolog, ekspert ds. bezpieczeństwa, 
członek RN Tor Project oraz pułkownik Jef-
frey M. Erickson – dyrektor Army Cyber In-
stitute, United States Military, West Point. 
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Bogaty program gliwickich juwenaliów po raz kolejny wypełnił tydzień studentów Politechniki Śląskiej. 
I choć po raz kolejny IGRY „załadowały się” w wirtualnym świecie i były dostępne za pośrednictwem 
transmisji online, nie zabrakło tego, co niezmiennie się z nimi kojarzy – spotkań, turniejów, konkursów 
i oczywiście koncertów.

LOADING… 100%. IGRY 2021
 Aleksandra Weber

Politechnicznych juwenaliów nie można byłoby sobie wy-
obrazić także bez uroczystego przekazania studentom klu-
cza do miasta, które tradycyjnie odbywa się przy udziale 
władz miasta, władz Uczelni oraz przedstawicieli studen-
tów. — Jest mi niezmiernie miło, tak jak co roku, tradycyjnie 
przekazać klucz. Społeczność akademicka jest bardzo ważna 
dla Gliwic i bardzo ważne jest to, co robi Uczelnia, to, co 
robią studenci. Dlatego przekazuję na ten tydzień igrowy 
klucz do miasta w dobre ręce – mówił Prezydent Miasta Gli-
wice Adam Neumann. 
— IGRY to wydarzenie, w którym wszyscy możemy uczest-
niczyć. Studenci, pracownicy, mieszkańcy Miasta. Serdecz-
nie do tego zapraszamy. Bądźmy razem – poprzez wspól-
ne świętowanie uczcimy tak naprawdę naszą ciężką pracę, 
którą wykonujemy na co dzień. Proszę pamiętać, jesteśmy 
w Gliwicach już 76 lat. Niedługo będziemy obchodzić kolej-
ne urodziny naszej Uczelni — podkreślił podczas oficjalnego 
otwarcia wydarzenia dr hab. inż. Tomasz Trawiński, prof. PŚ, 
Prorektor ds. Infrastruktury i Promocji. 
Czas studiów to dla wielu jeden z ciekawszych etapów w ży-
ciu, wspominany przez lata. Jest on czasem rozwoju nauko-
wych zainteresowań oraz uczestniczenia w wielu inspirują-
cych inicjatywach – w tym także IGRACH. O studiowaniu na 
Politechnice Śląskiej oraz emocjach towarzyszących pierw-

szym chwilom ścieżki zawodowej nauczyciela akademickiego 
opowiedział gość specjalny pierwszego igrowego wywiadu – 
JM Rektor prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk. — Całe studia 
to jest mój ulubiony okres. Bardzo mile wspominam wszyst-
kie wydarzenia, począwszy od pierwszego dnia, czyli egza-
minów wstępnych. Byliśmy zakwaterowani w akademikach, 
w lipcu zdawaliśmy te egzaminy, które trwały 3 dni. Znalezie-
nie swojego nazwiska na liście przyjętych na studia to było 
niezwykłe przeżycie — wspominał prof. dr hab. inż. Arkadiusz 
Mężyk. — Życie studenckie, które toczyło się w latach 80., 
było bardzo ciekawe. To były rajdy studenckie, chatki, bardzo 
wiele imprez, kluby studenckie w centrum kampusu. 
Studenckie przedsięwzięcia to niejedyny temat poruszony 
podczas rozmowy. Podczas niej pojawiły się także tematy 
związane z sukcesami Uczelni, dającymi powód do dumy ca-
łej wspólnocie akademickiej. — Jeżeli uczelnia odnosi suk-
cesy, a są one wynikiem naszej pracy, realizacji pomysłów, 
to jest to najlepsze potwierdzenie tego, że koncepcja, którą 
zaplanowaliśmy, jest słuszna. Dzięki Uczelni jesteśmy tutaj 
wszyscy, rozwijamy się, to jest nasze miejsce pracy, a dla 
was miejsce studiowania – i to jest dla nas najważniejsza 
instytucja — wyjaśniał Rektor. 
Kolejnymi gośćmi poniedziałkowych wywiadów byli mgr 
inż. Artur Tomasik, Przewodniczący Rady Uczelni, oraz dr 
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Zygmunt Łukaszczyk, Wiceprzewodniczący Rady Uczel-
ni, którzy poruszyli zagadnienia związane z zarządzaniem, 
a także prowadzeniem biznesu i przedsiębiorstw w czasie 
pandemii koronawirusa. Ponadto odnieśli się do kompeten-
cji przydatnych na współczesnym rynku pracy i wspomaga-
jących zdobycie zatrudnienia przez absolwentów kierunków 
uczelni technicznych. — Ja cały czas podkreślam, działając 
w przestrzeni administracji publicznej i zarządzając firma-

mi: kierujcie się wyobraźnią. Einstein mówił tak: kieruj się 
wyobraźnią, bo wiedza cię ogranicza, a wyobraźnia już nie. 
I to jest właśnie fajne podejście. W związku z tym, patrząc 
od tej strony, wydaje mi się, że inżynierowi jest łatwiej 
w tej przestrzeni. Potrzeba dobrych inżynierów, a szcze-
gólnie po Politechnice Śląskiej — mówił podczas spotkania  
dr Zygmunt Łukaszczyk. 
— Wszędzie potrzeba ludzi zaangażowanych, którzy chętnie 
podejmują wyzwania, uczą się. Zmieniają się technologie, 
po prostu w dekadę zmienia się wszystko. Myślę, że COVID 
spowoduje, że będziemy mieli nowe technologie. Zresztą 
komunikacja zdalna została tak udoskonalona, że chętniej 
się komunikujemy przez Internet. Ale to, co ja sobie cenię, 
to jest to, jak ludzie radzą sobie z błędami, które popełniają 
— dodał mgr inż. Artur Tomasik. 
Studenci podczas juwenaliowego tygodnia nie mogli się nu-
dzić. Czekała na nich transmisja teleturnieju „1 z 15”, w któ-

Choć realizowanie juwenaliów w świecie 
wirtualnym zostało już dwukrotnie 
sprawdzone, to jednak wszyscy liczą na 
powrót do „normalności” i kolejne IGRY już 
w tradycyjnej formie – na kampusie Uczelni

rym rywalizowali przedstawiciele wydziałów i instytutów 
Politechniki Śląskiej, odpowiadając na dociekliwe pytania 
prowadzącego. 
W muzyczną podróż mogli z kolei wyruszyć widzowie dru-
giego dnia IGRÓW 2021. Jej przewodnikami zostali Łukasz 
Kwaśniewski oraz Bogusław Ziębowicz, znani z prowadzenia 
muzycznego przedsięwzięcia „Covery – Inspiracje – Plagiaty”. 
Trzeci dzień wydarzenia upłynął pod znakiem turniejów gier 
oraz sesji RPG. W czasie igrowego tygodnia poprowadzono 
także cykl „Dobry dzień, Witom”, zawierający między innymi 
sondy uliczne sprawdzające znajomość Politechniki Śląskiej 
i IGRÓW, wywiady ze studenckimi kołami naukowymi oraz 
codzienne: „Poradnik Śląskiej Godki” i „Bery i Bojki”, bo prze-
cież Politechnika Śląska, mimo że zrzesza studentów z całej 
Polski, jest nierozerwalnie złączona z Górnym Śląskiem. 
W dwa ostatnie dni juwenaliów odbyły się długo wyczekiwa-
ne koncerty. Choć brakowało trochę wspólnego spotkania 
pod sceną na igrowej łące czy też pod „Areną”, to jednak war-
to było dołączyć się do transmisji online i posłuchać takich 
zespołów, jak Rumore (zwycięzca Przeglądu Kapel Studenc-
kich), Bas Tajpan, Maya Krav oraz Wiewiórka na Drzewie. 
Organizowane przez Samorząd Studencki Politechniki Ślą-
skiej IGRY 2021 zakończyły się powodzeniem – ponownie 
zgromadziły nie tylko studentów, lecz także fanów muzyki 
i wszystkich zainteresowanych wydarzeniami Politechniki 
Śląskiej. I choć realizowanie juwenaliów w świecie wirtual-
nym zostało już dwukrotnie sprawdzone, to jednak wszyscy 
liczą na powrót do „normalności” i kolejne IGRY już w trady-
cyjnej formie – na kampusie Uczelni. 
A jeśli ktoś jeszcze raz chce poczuć klimat studenckie-
go święta, może obejrzeć transmisje dostępne na kanale 
YouTube Politechniki Śląskiej. 

W czasie IGRÓW 2021 nie zabrakło ciekawych spotkań i wywiadów / fot. Maciej Mutwil
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Prof. dr hab. inż. Marek Pawełczyk, Prorektor ds. Nauki i Rozwoju został jednomyślnie wybrany na prze-
wodniczącego Komitetu Polityki Naukowej. Wybory odbyły się 18 maja.

PROF. MAREK PAWEŁCZYK 
PRZEWODNICZĄCYM KOMITETU 
POLITYKI NAUKOWEJ 

 Jadwiga Witek

Rolę i zadania Komitetu Polityki Naukowej określa art. 
340 Ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce z 
dnia 20 lipca 2018 r. Zgodnie z zapisami ustawy Komitet 
Polityki Naukowej (KPN) jest organem pomocniczym mi-
nistra w zakresie polityki naukowej państwa. KPN prze-
prowadza ewaluację realizacji polityki naukowej Polski 
oraz opiniuje dokumenty przedstawione przez ministra. 
Wyniki ewaluacji są przekazywane Radzie Ministrów za 
pośrednictwem ministra.
Prof. Marek Pawełczyk wcześniej pełnił funkcję wiceprze-
wodniczącego KPN.
Opinie, stanowiska i oświadczenia Komitetu Polityki 
Naukowej publikowane są na stronie internetowej: ht-
tps://www.gov.pl/web/edukacja-i-nauka/opinie-kpn-od-
-2016-r

Fragment wywiadu z prof. Markiem Pawełczykiem dla 
portalu perspektywy.pl:
Panie Profesorze, zacznijmy od przypomnienia czym jest 
Komitet Polityki Naukowej, jakie są jego zadania, czym 
się zajmuje?
Komitet Polityki Naukowej ma solidne umocowanie, 
jego rola opisana jest bezpośrednio w ustawie prawo o 
szkolnictwie wyższym i nauce, w artykule 340. Zgodnie 
z zapisami tej ustawy KPN jest organem pomocniczym 
ministra w zakresie polityki naukowej państwa, przepro-
wadza ewaluację realizacji polityki naukowej państwa 
oraz opiniuje dokumenty przedstawione przez ministra, 
a wyniki ewaluacji są przekazywane Radzie Ministrów za 
pośrednictwem ministra. Ustawa reguluje szczegółowe 
takie kwestie, jak liczbę członków (12), czas trwania ka-
dencji, przewodniczenie Komitetowi.

A czy dość krótka, sześciomiesięczna, kadencja prze-
wodniczącego KPN jest dobrym rozwiązaniem?
Uważam, że jest to pozytywnie zweryfikowana tradycja, 
ze względu na to, że każdy przewodniczący wnosi efekt 
twórczej świeżości, proponuje tematy i moderuje dysku-
sję, organizuje prace. Chciałbym zwrócić uwagę na skład 

komitetu powoływany na kolejne kadencje, w którym są 
bardzo doświadczeni członkowie, reprezentujący różne 
dziedziny nauki, różne instytucje, różne środowiska. Są 
to osoby, które dysponują dużą wiedzą na temat systemu 
nauki i szkolnictwa wyższego, bogatym doświadczeniem, 
znaczącymi osiągnięciami i szerokim spojrzeniem.

Cały wywiad można przeczytać na stronie portalu  
Perspektywy.pl
Źródło: https://perspektywy.pl/; rozm. Lidia Jastrzębska

Prof. dr hab. inż. Marek Pawełczyk / fot. arch. pryw.
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Nadanie stopni naukowych doktora i doktora habilitowanego to jedna z najważniejszych uroczystości Politechniki Śląskiej / fot. Maciej Mutwil

22 maja 2021 r. na Politechnice Śląskiej odbyły się uroczyste promocje doktorskie i habilitacyjne. Jest to 
jedno z najważniejszych wydarzeń w życiu całej wspólnoty akademickiej, nie bez przyczyny organizowa-
ne każdego roku pod koniec maja.

PROMOCJE DOKTORSKIE 
I HABILITACYJNE 2019-2020

 Jadwiga Witek, Aleksandra Weber

Uroczystość wręczenia dyplomów doktora i doktora ha-
bilitowanego tradycyjnie odbywa się w kolejną rocznicę 
powołania Politechniki Śląskiej. — Dla upamiętnienia 
utworzenia Politechniki Śląskiej dekretem Prezydium 
Krajowej Rady Narodowej z 1945 roku dzień 24 maja 

jest świętem Politechniki Śląskiej. Z tej okazji co roku 
dokonujemy uroczystych promocji doktorskich — mówił 
podczas wystąpienia Rektor prof. dr hab. inż. Arkadiusz 
Mężyk. 
W uroczystości wzięli udział: Prorektor ds. Ogólnych prof. 
dr hab. inż. Bogusław Łazarz, Prorektor ds. Studenckich 
i Kształcenia prof. dr hab. inż. Wojciech Szkliniarz, Pro-
rektor ds. Infrastruktury i Promocji dr hab. inż. Tomasz 
Trawiński, prof. PŚ. Wśród zebranych byli doktorzy habi-
litowani i doktorzy, którym zostały wręczone dyplomy, 

dziekani, a także przewodniczący rad dyscyplin.
W tym roku wydarzenie było wyjątkowe. W związku z tym, 
że pandemia koronawirusa uniemożliwiła organizację na-
dania stopni doktorskich i habilitacji za rok 2019,  w sobotę 
22 maja 2021 r. przywitano nowych doktorów i doktorów 
habilitowanych z dwóch minionych lat. Stopnie naukowe 
w przewodach doktorskich i postępowaniach habilita-
cyjnych prowadzonych na Politechnice Śląskiej uzyskało 
w sumie ponad 160 osób. — To święto całej wspólnoty 
Uczelni, która powiększyła się o nowych doktorów habi-
litowanych i doktorów, a tegoroczna uroczystość promo-
cji doktorskich cieszy nas także z innego powodu – jest 
pierwszym od ponad roku wydarzeniem, w którym mo-
żemy wziąć udział w większym gronie, oczywiście zacho-
wując reżim sanitarny — dodał Rektor.
Jak podkreślił w swoim przemówieniu prof. dr hab. inż. Ar-
kadiusz Mężyk, badania prowadzone w ramach rozpraw 
doktorskich i habilitacyjnych wpisują się w strategiczny 
plan międzynarodowego rozwoju Politechniki Śląskiej 
z realizacją programu „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia 
Badawcza” czy udziałem w europejskich konsorcjach uni-

Badania prowadzone w ramach rozpraw 
doktorskich i habilitacyjnych wpisują się 
w strategiczny plan międzynarodowego 
rozwoju Politechniki Śląskiej
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wersytetów na czele. — Politechnika Śląska, która powsta-
ła, by kształcić kadry dla przemysłu, a tym samym pomóc 
w rozwoju regionu, od ponad 75 lat kontynuuje swoją mi-
sję. Uczelnia dostosowuje kształcenie i swoją aktywność 
do zmieniających się potrzeb nowoczesnej gospodarki. 
Dwa lata temu nasza Alma Mater została laureatem pro-
gramu „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Badawcza”, co 
nie tylko wiąże się z prestiżem, ale też wielką odpowie-
dzialnością i zintensyfikowaniem działalności naukowo-
-badawczej, a także wdrażaniem wyników tych badań do 
gospodarki. Ustaliliśmy priorytetowe obszary badawcze, 
w których mamy największy potencjał badawczy oraz 
planujemy dalszy rozwój Uczelni. Zależy nam na tym, aby 
coraz więcej pracowników akademickich Politechniki Ślą-
skiej podejmowało aktywność właśnie w tych obszarach, 
a szczególnie młode kadry naukowe. W młodych naukow-
cach pokładamy największe nadzieje związane z umię-
dzynarodowieniem Uczelni i zacieśnianiem współpracy 
z przemysłem i kontynuacją misji Uczelni. Liczymy także 
na Państwa zaangażowanie w zakresie popularyzacji na-
uki. Dzięki Państwa fascynującym badaniom, o których 
potraficie opowiadać w zajmujący sposób podczas takich 
wydarzeń jak Noc Naukowców czy Śląski Festiwal Nauki 
Katowice, możemy chwalić się naszymi osiągnięciami 
i zachęcać młodzież do odkrywania pasji naukowej — 
mówił prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk. 
Uroczystości towarzyszyło ślubowanie doktorów, podczas 
którego naukowcy przyrzekali pracę nad rozwojem badań 
oraz poszanowanie godności, którą otrzymali wraz z na-
daniem stopnia naukowego: „Ślubuję, że zawsze będę 
postępować tak, jak tego wymaga godność doktora nauk, 
zaś swoją postawą nigdy nie naruszę dobrego imienia Po-
litechniki Śląskiej”.
Proces przygotowania pracy doktorskiej jest podzielony 
na kilka etapów, wymagających zgromadzenia i analizy 
literatury przedmiotu, a także rozwiązania problemu, 
jaki postawiło się w tezie lub hipotezie. Jak podkreślił 
dr inż. Michał Sawicki z Wydziału Automatyki, Elektroni-
ki i Informatyki, autor pracy doktorskiej „Szeregowanie 
transakcji danych w czasie rzeczywistym zapewniające 
jakość dostarczanych usług w interfejsach komunikacyj-
nych”, każdy z tych etapów daje satysfakcję ze względu 
na pogłębienie wiedzy w wąskiej dziedzinie. — Dla mnie 
jako pracownika uczelni technicznej najbardziej satysfak-
cjonujące były eksperymenty, ponieważ należało przygo-
tować własne stanowiska badawcze, wykonać te ekspe-
rymenty, przeanalizować ich wyniki. Ponadto ja w swojej 
pracy doktorskiej udowodniłem dwa twierdzenia, więc 
dla mnie satysfakcjonujące było także to, że coś powsta-
ło, dołożyłem swoją cegiełkę.
O działalności naukowej prowadzonej na Politechnice 
Śląskiej opowiedziała również dr inż. Małgorzata Goła-
szewska z Wydziału Budownictwa, realizująca pracę ba-
dawczą z zakresu cementów wapiennych. — W chwili 
obecnej jedną z głównych przeszkód związanych z nie-
wprowadzeniem cementów wapiennych jest to, że nie-
wiele jest na ich temat badań oraz na temat tego, jak 
właściwości wapienia wpływają na właściwości cemen-

tu i następnie betonu. Dokładam więc tutaj cegiełkę do 
tego, aby można było bardziej wykorzystać powszech-
nie te cementy, co, mam nadzieję, poskutkuje większą 
proekologicznością przemysłu cementowego — wyja-
śniła badaczka. 
Opracowywane przez doktorów oraz doktorów habi-
litowanych Politechniki Śląskiej rozwiązania nierzadko 
odpowiadają na potrzeby związane  ze współczesnym 
przemysłem oraz gospodarką, a także innowacyjnymi 
technologiami wykorzystywanymi w coraz większej licz-
bie przedsiębiorstw. Przykładem tego typu działań są 
badania prowadzone przez dr. hab. inż. Romana Czybę, 
prof. PŚ z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki, 
zajmującego się zagadnieniami z zakresu bezzałogowych 
platform latających. — Ta tematyka przewija się w prze-
strzeni całej mojej kariery, która jest związana z Politech-
niką Śląska, począwszy od pracy magisterskiej, w której 
zajmowałem się algorytmami sterowania, co prawda nie 
bezzałogowych platform, ale samolotu załogowego. Po 
pracy magisterskiej w dalszym ciągu podejmowałem się 
rozwijania algorytmów sterowania w obszarze platform 
latających i na przestrzeni lat, w momencie wejścia tech-
nologii związanych z dronami, pojawiła się ta tematyka, 
w związku z czym podjąłem ten temat i kontynuowałem 
— wyjaśnił dr hab. inż. Roman Czyba, prof. PŚ, podkre-
ślając istotę zastosowania dronów w wielu obszarach. — 
Drony są na tyle popularne, że weszły do naszego życia 
codziennego. To, że ludzie latają platformami, nie jest 
niczym nowym. Teraz głównie chodzi o szczególne zasto-
sowania tej technologii, związanej z transportem, ener-
gooszczędnymi układami zasilania, więc to są te obszary, 
gdzie prace są kontynuowane. 
Praca badawcza daje naukowcom ogromną satysfakcję. 
Bywa, że jest okupiona niemałym wysiłkiem, dlatego 
trudno byłoby wyobrazić sobie sytuację, że nie jest pa-
sją. — Bycie badaczem jest bardzo fascynujące, ponie-
waż każdego dnia pozwala nam na odkrywanie czegoś 
nowego. Nigdy nie przeżywamy dwóch takich samych 
dni — wyjaśnił dr inż. Piotr Latos z Katedry Technologii 
Chemicznej i Petrochemii Politechniki Śląskiej, autor pra-
cy „Triflany metali jako katalizatory o charakterze kwasu 
Lewisa w syntezie organicznej”.
O satysfakcji płynącej z prowadzonych działań opowie-
dział również dr hab. inż. Sebastian Rulik: — Przede 
wszystkim cieszy możliwość realizacji nowych obsza-
rów badawczych oraz weryfikacja uzyskanych wyników 
w trakcie symulacji numerycznych na podstawie badań 
eksperymentalnych.  A także budowa stanowiska badaw-
czego umożliwiającego weryfikację wyników tych badań. 
Uzyskane przez naukowców Politechniki Śląskiej stopnie 
doktora habilitowanego oraz doktora są świadectwem 
nieustannego rozwoju prac badawczych Uczelni, podej-
mowanych z ogromnym zaangażowaniem i odpowia-
dających na bieżące zagadnienia świata nauki. Ponadto 
dają indywidualną satysfakcję i motywują do podejmo-
wania kolejnych działań. 

WAŻNE DLA WSPÓLNOTY PŚ
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Naukowcy ślubowali pracę nad rozwojem badań oraz poszanowanie godności,  
którą otrzymali wraz z nadaniem stopnia naukowego / fot. Aleksandra Weber

Uczestnicy uroczystych promocji doktorskich / fot. Aleksandra Weber
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RAPORT Z DZIAŁANIA PROGRAMU 
UCZELNIA BLISKA KAŻDEMU 

W I KWARTALE 2021 ROKU
W pierwszym kwartale 2021 roku w ramach funkcjono-
wania Programu „Uczelnia Bliska Każdemu” wpłynęło 60 
inicjatyw: 55 z nich zgłoszonych zostało na skrzynkę e-mail 
programu, 5 – do skrzynek stacjonarnych.

I. ZIDENTYFIKOWANE OBSZARY:
Wnioskodawcy skierowali sprawy w następującym układzie:

1. Organizacja (np. procesy administracyjne, przepływ 
informacji, procedury): 27 wniosków.

2. Pracownicy (np. formy zatrudnienia, umowy, zakresy 
obowiązków, szkolenia i rozwój osobisty): 6 wnio-
sków.

3. Studenci i kształcenie (np. programy kształcenia, 
organizacja zajęć, formy kształcenia): 10 wniosków.

4. Projekt „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Ba-
dawcza” (np. działania wymienione w projekcie): 0 
wniosków.

5. Programy projakościowe realizowane poza projektem 
„Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Badawcza”: 4 
wnioski.

6. Infrastruktura (np. wykorzystanie aparatury ba-
dawczej, zapytania dotyczące możliwości użyczenia 
aparatury, propozycje inwestycyjne i remontowe): 3 
wnioski.

7. Otoczenie społeczno-gospodarcze: 0 wniosków.
8. Współpraca międzynarodowa (np. poszukiwanie 

partnerów, procedowanie umów, formy współpracy): 
1 wniosek.

9. Projekty (np. zasady funkcjonowania i rozliczania 
projektów): 0 wniosków.

10. Inne związane z doskonaleniem funkcjonowania 
Uczelni: 9 wniosków.

II. NADESŁANE WNIOSKI DOTYCZYŁY NASTĘPUJĄ-
CYCH SPRAW: 
W obszarze 1 – organizacja:

• umożliwienia dodawania wydarzeń do kalendarza 
iCal/Google Calendar aktualności na stronie polsl.pl,

• ograniczenia ilości podpisywanych oświadczeń 
przez pracowników,

• prośby o udostępnianie w Monitorze Prawnym Poli-
techniki Śląskiej formularzy z załączników w postaci 
edytowalnej, tj. np. dokument doc.,

• zapytania o dni wolne od pracy 30 kwietnia i 4 maja 
dla pracowników dydaktycznych,

• prośby o interwencję w MEiN w sprawie możliwości 
zaszczepienia przeciwko COVID-19 oprócz nauczy-
cieli akademickich również doktorantów,

• zapytania o wskazanie podstawy prawnej szkolenia 
antykorupcyjnego przeprowadzonego przez CBA, 

• możliwości elektronicznego wypełniania protoko-
łów hospitacji,

• realizacji programu szczepień na Uczelni,
• prośby o interwencję w sprawie konieczności wyge-

nerowania z systemu raportów plagiatowych przez 
recenzenta,

• zapytania o zorganizowanie szkolenia z wprowadze-
nia systemu USOS dla wykładowców,

• możliwości uproszczenia języka oświadczenia 
zawartego w Regulaminie zarządzania własnością 
intelektualną,

• zapytania o wysokość dopłat pracodawcy do PPK,
• propozycji wprowadzenia formularza do zgłaszania 

problemów i uwag dotyczących systemu USOS,
• prośby o udostępnienie studentom odpowiedzi na 
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inicjatywy „Uczelni bliskiej każdemu” oraz zamiesz-
czenie informacji o takim programie na stronie 
internetowej Uczelni,

• prośby o możliwość zatwierdzania wszystkich 
oświadczeń drogą elektroniczną, w tym planów 
urlopowych,

• zapytania o możliwość dodania do programu 
„Uczelnia bliska każdemu” kategorii „Wdrożenie 
ePolitechnika i USOS”, zintegrowania systemu APD 
z systemem USOS, a także prośby o informację na 
temat funkcjonalności platformy Zoom,

• zapytania o możliwość dodania wtyczek integrujących 
z chmurą NextCloud do Zooma oraz opcji zwinięcia 
pytań i odpowiedzi udzielanych w ramach programu 
„Uczelnia bliska każdemu” z poprzednich lat publiko-
wanych w Monitorze Prawnym Politechniki Śląskiej, 
aby nie było konieczne przewijanie całej strony,

• ograniczenia dostępu do budynków Politechniki 
Śląskiej przez jedno wejście w związku z pandemią 
oraz pojawienia się na tym tle wątpliwości bezpie-
czeństwa pracowników w sytuacji pożarowej,

• umożliwienia kontaktu bezpośredniego z osobą 
udzielającą odpowiedzi w ramach programu „Uczelnia 
bliska każdemu”, pomijając drogę publikacji inicjatyw,

• zapytania o udzielenie odpowiedzi na wcześniej 
przesłane inicjatywy,

• propozycji dodania do szablonów Office 365 Uczelni 
motywów z księgi znaków,

• prośby o zmobilizowanie pracowników do korzy-
stania z rozwiązania chmurowego Office 365, np. 
zarządzeniem,

• prośby o udostępnienie edytowalnych wersji załącz-
ników do zarządzeń publikowanych w Monitorze 
Prawnym Politechniki Śląskiej,

• zapytania, czy prowadzone są prace nad aktualiza-
cją rzeczowego wykazu akt,

• zapytania o ilość publikacji w ocenie okresowej 
nauczycieli akademickich,

• zapytania o umożliwienie zwolnienia osób zaszczepio-
nych z ograniczeń w dostępie do budynków Uczelni,

• zapytania o możliwość szybszego zaszczepienia 
pracowników administracji w związku z wypełnia-
ną ankietą.

W obszarze 2 – pracownicy:
• udziału adiunktów w szkoleniu antykorupcyjnym,
• uwzględniania przy tworzeniu planu zajęć konieczności 

odebrania dziecka o 15.00 z Klubu Malucha „Kropka”,
• zapytania, w której rubryce arkusza oceny okreso-

wej można uwzględnić punkty za pełnienie funkcji 
koordynatora ds. obciążeń dydaktycznych Katedry,

• możliwości przesunięcia terminu ukończenia szkole-
nia antykorupcyjnego z uwagi na przerwę między-
semestralną,

• konieczności podpisywania przez pracowników 
zgody na przekazanie swoich danych osobowych 
ministerstwu, NCBiR i innym jednostkom,

• prośby o przeprowadzenie ankietyzacji dotyczącej 
oceny nauczycieli akademickich w formie zdalnej na 
wszystkich wydziałach.

Kampus Politechniki Śląskiej / fot. mat. PŚ
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W obszarze 3 – studenci i kształcenie:
• uruchomienia programu dofinasowania projek-

tów kół naukowych w ramach programu Uczelni 
Badawczej,

• prośby o zmianę sposobu prowadzenia zajęć z sys-
temu blokowego do semestralnego,

• prośby o rozważenie możliwości rozłożenia zajęć 
z poszczególnych przedmiotów proporcjonalnie na 
cały semestr oraz powrotu do zajęć stacjonarnych 
w jak najszybszym, możliwym terminie,

• możliwości luzowania obostrzeń i powrotu do zajęć 
kontaktowych po zaszczepieniu pierwszą dawką 
szczepionki większości nauczycieli akademickich,

• zapytania, czy system USOS  - Planista miałby za-
stąpić obecnie używany program ATS do układania 
planu zajęć,

• prośby, aby programy studiów zawierały oprócz 
polskiej również angielską nazwę kierunku,

• prośby o uzyskanie informacji o tym, jak wygląda 
przystosowanie nowego budynku do zajęć, zakup 
aparatury itd. na kampusie w Katowicach,

• propozycji stworzenia ogólnodostępnej bazy projektów 
PBL (na wzór list tematów prac dyplomowych), w której 
studenci mogliby znaleźć podstawowe informacje 
o proponowanych tematach oraz ich opiekunach,

• prośby o informację, jaki sprzęt, aparatura i opro-
gramowanie znajdują się w wyremontowanych 
pomieszczeniach budynku w Katowicach przy ul. 
Krasińskiego 8,

• propozycji ujednolicenia zasad uczestnictwa w PBL 
finansowanych z IDUB do zasad podobnych do PBL 
finansowanych z InterPower.

W obszarze 5 – programy projakościowe realizowane 
poza projektem „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia 
Badawcza”:

• prośby o rozważenie zmiany sposobu wypłacania 
grantów za wysoko punktowane publikacje,

• zapytania o ponowne uruchomienie programu pro-
jakościowego premiującego zaangażowanie i wkład 
w rozwój uczelni w nowym roku,

• możliwości kontynuowania w bieżącym roku 
programu premiującego zaangażowanie i wkład 
w rozwój dydaktyki,

• zapytania o możliwość uruchomienia kolejnych 
edycji programu projakościowego premiującego 
zaangażowanie i wkład w rozwój Uczelni.

W obszarze 6 – infrastruktura:
• problemu niemożliwości zalogowania się do poczty 

za pomocą wifi za granicą i ewentualnego zwe-
ryfikowania ogólnodostępnej blacklisty instytucji 
blokowanych przez sieci internetowe,

• uruchomienia grantów na zakup aparatury,
• informacji o konieczności naprawy słupków infor-

macyjnych z panelami słonecznymi.

W obszarze 8 – współpraca międzynarodowa (np. 
poszukiwanie partnerów, procedowanie umów, formy 
współpracy):

• prośby o interwencję w sprawie niezorganizowania 
po raz pierwszy od 25 lat konferencji Computer 
Networks.

W obszarze 10 – inne związane z doskonaleniem funkcjo-
nowania Uczelni:

• propozycji wprowadzenia „miejsca” informującego 
o dostępności nowych funkcji systemu Office,

• zastrzeżeń do działalności Przychodni Akademickiej 
oraz Wydawnictwa Politechniki Śląskiej,

• zapytania o możliwość utrzymywania na uczelni 
serwera multimediów i na sytuacje kryzysowe 
rezerwowego serwera pocztowego,

• zapytania o termin dołączenia przez Politechnikę 
Śląską do programu Benefit,

• prośby o prawidłową promocję medialną Politech-
niki Śląskiej i uwag co do materiału, który został 
wyemitowany w telewizji na temat Uczelni,

• możliwości podpisywania oprogramowania stwo-
rzonego we współpracy z przemysłem,

• możliwości zapraszania gości zewnętrznych do grup 
w Teams oraz planów zakupu licencji MS Project,

• uzupełnienia zapytania dotyczącego możliwości 
podpisywania oprogramowania stworzonego we 
współpracy z przemysłem,

• prośby o poprawę certyfikatu SSL używanego przez 
stronę Wydawnictwa Politechniki.

Informacja o udzielonych odpowiedziach:
W I kwartale 2021 r. łącznie udzielono odpowiedzi na 51 
inicjatyw z 60 zgłoszonych.
W I kwartale 2021 r. nie udzielono odpowiedzi na 9 zgło-
szonych inicjatyw.

Kampus Politechniki Śląskiej / fot. mat. PŚ



W nowoczesnym laboratorium będą realizowane badania związane 
z projektowaniem ekologicznych technologii do zastosowań w przemyśle / fot. Maciej Mutwil

Głównym celem badań prowadzonych w Laboratorium będzie projektowanie nowoczesnych, ekologicz-
nych technologii do zastosowań w przemyśle. 

POLITECHNIKA ŚLĄSKA 
URUCHOMIŁA SUPERNOWOCZESNE 
LABORATORIUM KATALIZY 
PRZEMYSŁOWEJ

 Jadwiga Witek

W uroczystym otwarciu wzięli udział m.in. JM Rektor 
Politechniki Śląskiej prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk; 
prof. dr hab. inż. Krzysztof Walczak, Dziekan Wydzia-
łu Chemii; prof. dr hab. inż. Beata Orlińska, Kierownik 
Katedry Technologii Chemicznej Organicznej i Petro-
chemii; oraz prof. dr hab. inż. Anna Chrobok, Dyrektor 
Kolegium Studiów.
Inwestycja została sfinansowana z dotacji Rektora Po-
litechniki Śląskiej w ramach programu „Inicjatywa Do-
skonałości – Uczelnia Badawcza”, będącego elementem 
Strategii rozwoju Politechniki Śląskiej na lata 2021–
2024. — Strategia to jest przede wszystkim nasza wizja 

przyszłości i to, do czego dążymy. Jest oparta o realizację 
programu „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Badaw-
cza”, a przede wszystkim o wsparcie Priorytetowych Ob-
szarów Badawczych, które zdefiniowaliśmy w Politechni-
ce Śląskiej. Laboratorium Katalizy Przemysłowej wspiera 
obszar „materiały przyszłości”, ale równie dobrze wpi-
suje się w obszar szósty, czyli „ochrona klimatu i środo-
wiska, nowoczesna energetyka”, ponieważ oba obszary 
dotyczą technologii, które są powiązane z gospodarką 
obiegu zamkniętego. Są to materiały, które mają wspie-
rać niskoodpadowe procesy technologiczne — mówi 
Rektor prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk. 

WAŻNE DLA WSPÓLNOTY PŚ
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Powierzchnia użytkowa laboratorium i części biurowej 
wynosi 114 m kw. W tej przestrzeni zostały rozlokowa-
ne najnowocześniejsze sprzęty i urządzenia bazujące 
na najnowszych technologiach. Posłużą one do wie-
lokierunkowego prowadzenia badań we współpracy 
z partnerami z otoczenia społeczno-gospodarczego. 
— Laboratorium udało się zbudować dzięki grupie mło-

nego rozwoju, który dobrze wpisuje się w ochronę śro-
dowiska, klimatu, a zarazem naszego zdrowia. Celem 
naszych badań jest opracowanie innowacyjnych ma-
teriałów o właściwościach katalitycznych, które stoso-
wane są dla rozwoju czystych technologii chemicznych 
— wyjaśnia prof. dr hab. inż. Anna Chrobok, Dyrektor 
Kolegium Studiów Politechniki Śląskiej.
Laboratorium Katalizy Przemysłowej posłuży do projek-
towania nowoczesnych ekologicznych technologii do 
zastosowań w przemyśle. Badacze zajmują się m.in. ta-
kimi problemami, jak wykorzystanie biomasy i materia-
łów pochodzenia roślinnego do magazynowania ener-
gii, oraz technologiami wytwarzania inteligentnych 
materiałów do zastosowań medycznych, m.in. ruszto-
wań do tkanek, ekoimplantów, nici chirurgicznych czy 
leków samouwalnialnych.
Politechnika Śląska m.in. przez badania prowadzone 
w nowym laboratorium współpracuje z partnerami prze-
mysłowymi, oferując nowe rozwiązania technologiczne. 
— Oferujemy dla przemysłu nowatorskie technologie, 
czyli mówiąc w przenośni – „przepisy” na otrzymywa-
nie nowoczesnych materiałów. Jest to bardzo ważne dla 
firm, które chcą się rozwijać, wprowadzając na rynek 
nowe materiały, szczególnie takie o wysokiej wartości 
dodanej – wysokomarżowe. I my takie technologie pro-
ponujemy. Najczęściej już na etapie badań podstawo-
wych albo później – badań rozwojowych – patentujemy 
je samodzielnie jako Politechnika Śląska albo już z part-
nerem przemysłowym, chroniąc jednocześnie własność 
intelektualną i po stronie Uczelni, i przedsiębiorcy — 
mówi prof. dr hab. inż. Anna Chrobok. 
Uczelnia współpracuje z największymi graczami prze-
mysłu chemicznego na rynku polskim i międzynarodo-
wym. — Od 5 lat bardzo intensywnie współpracujemy 
z Grupą Azoty – szczególnie z zakładami w Kędzierzy-
nie-Koźlu i w Puławach. W tym roku zakończymy pro-
jekt, w ramach którego będzie otrzymywany monomer 
kaprolakton do produkcji polikaprolaktonu. Instalacja 
ta została w tym roku stworzona na terenie zakładów 
azotowych w Puławach. Ten półprodukt będzie służył 
do otrzymywania polikaprolaktonu – to jest biode-
gradowalny polimer o bardzo dużych zastosowaniach 
biomedycznych, na przykład jako nici chirurgiczne, 
rusztowania do tkanek. Jest również materiałem, na 
podstawie którego możemy tworzyć leki samouwalnia-
ne — podkreśla badaczka.

NOWOCZESNE PODEJŚCIE DO KSZTAŁCENIA I CIE-
KAWE PROJEKTY STUDENCKIE
W pracach badawczych, realizując przy tym procesy 
kształcenia, biorą udział studenci i doktoranci Politech-
niki Śląskiej. Na Uczelni kształcenie jest realizowane 
w sposób bardzo nowoczesny. Już od początku studiów 
młodzi ludzie są zapraszani do wspólnej pracy przy pro-
jektach badawczych. Dlatego też już na II czy III roku 
studenci mogą uczestniczyć w realizacji konkretnego 
projektu dedykowanego konkretnej firmie – na przy-
kład poprzez udział w Kole Chemicznym czy projektach 
PBL (Project / Problem Based Learning).

dych, zaangażowanych naukowców. Politechnika tylko 
wsparła finansowo pomysł. Mam nadzieję, że tych po-
mysłów będzie więcej i że będziemy mogli sfinansować 
więcej takich laboratoriów — podkreśla prof. dr hab. 
inż. Arkadiusz Mężyk. 
Nowe laboratorium chemiczne Politechniki Śląskiej na-
leży do najnowocześniejszych tego rodzaju pracowni. 
— Realizujemy tutaj z sukcesem strategię zrównoważo-

W laboratorium znajdują się nowoczesne sprzęty  
i urządzenia bazujące na najnowszych technologiach / fot. Maciej Mutwil
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Studenci oraz doktoranci biorą udział  
w projektach we współpracy z przedsiębiorstwami / fot. Maciej Mutwil

Nowe laboratorium posłuży realizacji innowacyjnych projektów badawczych  / fot. Maciej Mutwil
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Politechnika Śląska m.in. przez badania prowadzone w nowym laboratorium współpracuje  
z partnerami przemysłowymi, oferując nowe rozwiązania technologiczne / fot. Maciej Mutwil

Laboratorium Katalizy Przemysłowej wspiera obszar „materiały przyszłości”, ale równie dobrze wpisuje się  
w obszar szósty, czyli „ochrona klimatu i środowiska, nowoczesna energetyka” / fot. Maciej Mutwil
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— Nasi studenci, oprócz realizacji projektów badaw-
czo-rozwojowych, których celem jest opracowanie 
rozwiązań dedykowanych przemysłowi, biorą rów-
nież udział w projektach realizowanych we współpra-
cy z uczelniami z zagranicy. W tym semestrze rozpo-
czynamy przedmiot w formie Project Based Learning, 
w ramach którego studentki I oraz III roku technologii 
chemicznej Politechniki Śląskiej będą pracowały ze stu-
dentem z Monash University w Australii nad opracowa-
niem materiałów zmiennofazowych do magazynowania 
energii cieplnej — mówi dr inż. Alina Brzęczek-Szafran, 
prowadząca jedną z grup badawczych w ramach PBL. 
Studenci pracują nad projektami z zakresu pozyskiwa-
nia czystej energii i wspierania ekologii. Takim jest m.in. 
poszukiwanie sposobów magazynowania energii ciepl-
nej. — Jest to istotne zagadnienie w rozwiązaniach do-
tyczących zmniejszenia zużycia energii i tutaj studenci 
wspólnie z nami, opiekunami, pracują nad pozyskaniem 
materiału posiadającego zdolność do magazynowania 
i do uwalniania energii cieplnej podczas przechodzenia 
zmiany fazowej np. z ciała stałego w ciecz. Będziemy 
próbowali przekształcić cukry, które są nam wszyst-
kim bardzo dobrze znane, w materiały zmiennofazowe 
oparte na cieczach jonowych. Będziemy przekształcać 
cukry w ciecze jonowe bądź też w sole jonowe, które 
mogą mieć zdolność do uwalniania i magazynowania 
energii cieplnej — dodaje dr inż. A. Brzęczek-Szafran.

Utworzenie Laboratorium Katalizy Przemysłowej wpi-
suje się w strategię rozwoju nie tylko Politechniki Ślą-
skiej, ale także wszelkich procesów rozwoju otoczenia 
społeczno-gospodarczego, które wspiera Uczelnia.
— Postawiliśmy na zrównoważony rozwój – to znaczy 
nie tylko rozwój badań naukowych w kilku wybranych 
zespołach badawczych, ale przede wszystkim zdefi-
niowaliśmy Priorytetowe Obszary Badawcze tak, aby 
zaangażować całą wspólnotę akademicką w realizację 
poszczególnych badań. I to obserwujemy między inny-
mi po ostatniej konferencji z zakresu Priorytetowych 
Obszarów Badawczych, która odbyła się w połowie 
kwietnia. Mobilizacja jest ogromna. Jednak to nie tylko 
badania naukowe. Jest to również transfer technologii 
i kształcenie. Traktujemy to jako jeden ekosystem, który 
z jednej strony będzie budował prestiż Uczelni, a z dru-
giej będzie kształcił specjalistów – ekspertów – tworzą-
cych później kadrę naukową, nie tylko naszej Uczelni, 
ale także inżynierską dla przemysłu przyszłości — wska-
zuje prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk.
Jest to już kolejne laboratorium, które w bieżącym 
roku uruchomiła Politechnika Śląska. Wcześniej otwar-
to m.in. pracownie badawcze na Wydziale Transportu 
i Inżynierii Lotniczej Politechniki Śląskiej, które zostały 
sfinansowane z dotacji Miasta Katowice. 

Laboratorium powstało dzięki grupie młodych, zaangażowanych naukowców / fot. Maciej Mutwil
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Większość jednostek organizacyjnych Politechniki Śląskiej posiadała stałe siedziby już od początku swojej 
działalności. Niektóre jednak doczekały się stałej, ostatecznej lokalizacji dopiero po wielu latach. Jedną 
z takich jednostek, której lokalizacja rzeczywista i projektowana ulegała zmianie na przestrzeni dekad, 
była Biblioteka Główna. 

WĘDRUJĄCA BIBLIOTEKA
 Marek Gabzdyl

Gdy 27 czerwca 1945 roku pierwszy Rektor i Organizator 
Politechniki Śląskiej prof. dr Władysław Kuczewski miano-
wał długoletniego dyrektora Biblioteki Lwowskiej mgr. inż. 
Tytusa Laskiewicza kierownikiem Biblioteki, ta jako jed-
nostka właściwie nie istniała. Nie było księgozbioru, nie 
było nawet prowizorycznego lokalu, by nie wspomnieć 
o najpotrzebniejszych sprzętach czy wyposażeniu. 

POCZĄTKI
Profesor Tadeusz Pukas, jeden z organizatorów Wydziału 
Chemicznego wspomina, że przy okazji akcji zabezpie-
czania porzuconego sprzętu laboratoryjno-chemicznego 
w okolicach Prudnika, dzięki współpracy z lokalnymi wła-
dzami udało się niejako przy okazji pozyskać liczącą 641 
tomów techniczną bibliotekę, która znacząco wzbogaciła 
powstający zasób politechniczny. 

O ile z biegiem czasu stan jakościowy i ilościowy księgo-
zbioru przestawał być kluczowym problemem rozwijają-
cej się jednostki, to do głównej bolączki urosła ciasnota 
i ogólne niedostosowanie do potrzeb tymczasowej loka-
lizacji Biblioteki. Jednostka funkcjonowała bowiem w bu-
dynku przy ul. Marcina Strzody 7, znanym obecnie jako 
„Szara Chemia”, a mieszczącym – oczywiście również tym-
czasowo – Wydział Inżynieryjno-Budowlany. Działalność 
rozpoczęto w 6 pomieszczeniach o łącznej powierzchni 
367 m kw. na drugim piętrze budynku, na które składały 
się magazyn biblioteczny, wypożyczalnia, czytelnia na 20 
miejsc, sortownia, pracownia i introligatornia. 
Ostatecznie cały budynek został przekazany na rzecz roz-
budowującego się Wydziału Chemicznego. O ile miesz-
czący się tam „kątem” Wydział Inżynieryjno-Budowlany 
otrzymał imponująca siedzibę, to los nowego budynku 
Biblioteki nadal pozostawał niewiadomą. 

Introligatornia na Wydziale Górniczym. Rok 1959 / fot. arch. PŚ
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TYMCZASOWOŚĆ NA LATA
Przy układaniu 6-letniego Planu Rozbudowy Politechniki 
Śląskiej został opracowany projekt nowego budynku Bi-
blioteki Głównej u zbiegu ulicy Łużyckiej i Wrocławskiej. 
Plan ten uwzględniał wszystkie nowoczesne potrzeby du-
żej Biblioteki Technicznej, mającej służyć nie tylko samej 
Uczelni, lecz wszystkim instytucjom związanym z okrę-
giem przemysłowym górnośląskim. Niestety ten piękny 
projekt wypadł z planu 6-letniego i nie wszedł do 5-let-
niego, a Biblioteka musiała ulokować się — znowu prowi-
zorycznie — w budynku Wydziału Górniczego Politechniki 
Śląskiej i zająć pomieszczenia projektowane dla innych ce-
lów. Nie wpływało to oczywiście korzystnie na styl pracy 
Biblioteki i użytkowanie jej księgozbioru. 
Dla Wydziału Górniczego Biblioteka jawiła się sublokato-
rem – może nie uciążliwym, ale ciągle upominającym się 
o nowe pomieszczenia. Wystarczy powiedzieć, że o ile po-
czątkowo powierzchnia pomieszczeń zajmowanych przez 
tę jednostkę wynosiła 900 m kw., to po 40 latach, przed 

przenosinami do obecnego budynku, Biblioteka zajmo-
wała już 1900 m kw. Wydziału Górniczego. Dodatkowo, 
lokale zajmowane przez nią były rozrzucone w budynku 
w pionie, co stwarzało poważne, jakby dzisiaj powiedzieć, 
„wyzwania logistyczne”.
Ten wycinek historii Biblioteki interesująco opisuje 
prof. Andrzej Bolewski w swoich wspomnieniach do-
tyczących powstania Wydziału Górniczego, zamiesz-
czonych w Zeszytach Naukowych Politechniki Śląskiej 
w 1987 roku. Oto ich fragment: „Problem Biblioteki 
Głównej Politechniki Śląskiej był postawiony od począt-
ku planowania i projektowania Dzielnicy Akademickiej 
na równi z gmachem Studiów Górniczych. Projekt ten, 
zatwierdzony przez wszystkie instancje, przewidywał, 
iż stronę południowo-wschodnią Placu Krakowskiego 
zajmie skrzydło gmachu Studiów Górniczych, północ-
no-wschodnie – rektorat i aula, natomiast ścianę połu-
dniowo-zachodnią stanowić będzie budynek Biblioteki 
Głównej. Według tej koncepcji urbanistycznej zyskiwał 
on cechy placu reprezentacyjnego, na którym mogły 
odbywać się masowe zebrania młodzieży czy mieszkań-
ców miasta. 28 marca 1950 r. uzyskano zatwierdzenie 
wniosku inwestycyjnego nr 4186, w którym jako piąty 
składnik inwestycyjny figurowała Biblioteka. Front in-
westycyjny miał być rozwijany stopniowo. Na jego cze-
le były gmach Wydziału Inżynierii Budowlanej i gmach 
Studiów Górniczych oraz inwestycje pomocnicze. Przy-
stąpienie do wykonywania szczegółowego projektu 
gmachu Biblioteki było opóźnione tym, że wymagało 
to specjalistycznych studiów, na które projektantom 
brakowało czasu. (…) Prowizorium z lat czterdziestych 
tak silnie spetryfikowało się w Gliwicach, że dotychczas 
(czyli w 1987 roku – przyp. M.G.) Politechnika nie po-
siada odpowiedniej biblioteki naukowo-technicznej ta-
kiego chociażby typu, jaki służy AGH (…)”.
Tyle profesor Bolewski. Jak widać, jeszcze w połowie lat 
80. lokalizacja była sprawą otwartą, mimo że trwały już 
prace budowalne. Na otwarcie nowej siedziby trzeba było 
poczekać jeszcze siedem lat.

NOWE POMYSŁY
Tymczasem na przestrzeni wcześniejszych lat pomysłów 
na lokalizację nowej siedziby Biblioteki było więcej. I tak, 
na planie części Dzielnicy Akademickiej przedstawiają-
cym projekt Wydziału Elektrycznego wykonany w 1958 
roku, budynek Biblioteki umieszczono przy dzisiejszej  
ul. Akademickiej, praktycznie naprzeciwko obecnego Rek-
toratu. Z rysunku można wnioskować, że budynek miał 
mieć formę dwubryłową, z niskim przyziemiem na planie 
kwadratu i dominującym w otoczeniu wysokim gmachem 
głównym.
Koncepcje późniejsze, na przykład ta opublikowana 
w wydawnictwie pt. „Politechnika Śląska im. Wincente-
go Pstrowskiego 1945–1960” (Gliwice 1960) przewidy-
wały przesunięcie gmachu Biblioteki Głównej na rubież 
wschodnią zabudowy w sąsiedztwie ośrodka zdrowia, 
krytej pływalni, hali sportowej, domów mieszkalnych itp., 
a więc poza ścisły zespół naukowo-dydaktyczny. W miej-
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scu pierwotnym pojawił się „budynek miejski” o nieokre-
ślonym przeznaczeniu. 

FINAŁ
W latach 80. księgozbiór Biblioteki urósł do niebagatelnej 
liczby 802 tysięcy woluminów, co sprawiło, że problemu 
własnej siedziby dla tej jednostki nie dało się już „zamia-
tać pod dywan”, a ilość miejsca na Wydziale Górniczym 
stała się już naprawdę niewystarczająca. 
W tym trudnym dla Uczelni i całego kraju okresie uda-
ło się odkupić od Zakładów Górniczo-Hutniczych „Bole-
sław” w Bukownie koło Olkusza kompletny, prefabryko-

wany pięciokondygnacyjny budynek wielofunkcyjny typu 
„Lipsk-III” produkcji NRD. Obiekt posłużył następnie za 
bazę do projektu budynku biblioteki wykonanego w la-
tach 1985–1986 przez Gliwickie Biuro Projektów Budow-
nictwa Przemysłowego. Realizacja przeciągnęła się do lat 
90., by ostatecznie zakończyć się w 1994 roku, kiedy to 
do nowej siedziby przeprowadzono całość zbiorów i wy-
posażenia z zajmowanych, „tymczasowych” lokalizacji. 
Tym samym zakończył się trwający prawie pół wieku 
okres „chwilowego” korzystania z gościnności innych 
jednostek Politechniki Śląskiej. 

Rysunek perspektywiczny zabudowy Placu Krakowskiego według tego samego planu. Po prawej widoczny 
projektowany budynek Biblioteki / fot. arch. PŚ

Elewacja budynku Biblioteki Głównej z lokalizacją na zbiegu ulic Łużyckiej i Wrocławskiej według 6-letniego 
planu zagospodarowania dzielnicy akademickiej z 1950 roku / fot. arch PŚ
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Umiędzynarodowienie uczelni, internacjonalizacja w czasie pandemii, a także kształcenie zdalne to te-
maty poruszane podczas tegorocznego wydarzenia „Studenci Zagraniczni w Polsce”, organizowanego 
przez Konferencję Rektorów Akademickich Szkół Polskich, Fundację Edukacyjną Perspektywy i Uniwersy-
tet Przyrodniczy we Wrocławiu. 

KONFERENCJA ŚRODOWISKOWA 
„STUDENCI ZAGRANICZNI  
W POLSCE 2021”

 Aleksandra Weber

Wzmocnienie umiędzynarodowienia jest jednym z istot-
niejszych zadań realizowanych przez polskie uczelnie. 
Możliwością odpowiedzi na to wyzwanie jest kształcenie 
w polskich instytucjach studentów z zagranicy, czemu słu-
ży właściwa strategia ich pozyskiwania, a także ułatwienie 
pobytu w Polsce. Jak wskazują wyniki raportu „Study in 
Poland”, w 2020 roku w polskich uczelniach kształciło się 
ponad 80 tysięcy osób z zagranicy. Umiędzynarodowienie 
uczelni powinno odbywać się we współpracy z otocze-
niem społeczno-gospodarczym, a także instytucjami sa-
morządowymi.
Uroczystego otwarcia konferencji „Studenci Zagraniczni 
w Polsce 2021” dokonali JM Rektor Politechniki Śląskiej 
prof. dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk, 
Przewodniczący KRASP, JM Rektor 
Uniwersytetu Przyrodniczego we 
Wrocławiu prof. dr hab. inż. Jaro-
sław Bosy oraz Waldemar Siwiński, 
Prezes Fundacji Edukacyjnej „Persp-
ketywy”. Następnie odbyło się wy-
stąpienie gościa specjalnego – prof. 
dr. hab. Włodzimierza Bernackiego, 
Sekretarza Stanu Ministerstwa Edukacji i Nauki, Pełno-
mocnika Rządu. ds. Monitorowania Wdrażania Reformy 
Szkolnictwa Wyższego i Nauki. 
— Umiędzynarodowienie szkolnictwa wyższego i nauki 
jest obecnie w centrum zainteresowania i aktywności 
wszystkich uczelni, a w szczególności uczelni akademic-
kich zrzeszonych w KRASP. Rola umiędzynarodowienia 
jest nie do przecenienia. To nie tylko kwestia pozyskania 
studentów i wykładowców z zagranicy, ale przede wszyst-
kim budowania międzynarodowego prestiżu i rozpozna-
walności polskich instytucji szkolnictwa wyższego i nauki 
w świecie. Nauka jest ponadnarodowa i niezwykle ważne 
jest dla naszego kraju, aby wyraźnie zaznaczyć obecność 
Polski w jej rozwoju — mówił podczas wystąpienia prof. 
dr hab. inż. Arkadiusz Mężyk. — Międzynarodowa wy-
miana akademicka umożliwia nowe spojrzenie na meto-
dy i treści kształcenia, a także realizację wspólnych badań 
naukowych, pozyskiwanie środków finansowych ze źródeł 
zagranicznych oraz daje możliwość rozwijania kompeten-
cji językowych studentom i wykładowcom polskich szkół 

wyższych. To także otwarcie na inne kultury, obyczaje, 
światopoglądy, a przede wszystkim budowanie atmosfery 
współpracy i otwartości w środowisku akademickim oraz 
wśród przyszłych absolwentów. 
Uczestnicy wydarzenia mogli wziąć udział w 11 sesjach 
panelowych poświęconych m.in. zagadnieniom związa-
nym z umiędzynarodowieniem – w tym mobilnością stu-
dentów i kadry akademickiej w czasie pandemii wirusa  
SARS-CoV-2. Trwająca pandemia stała się także przyczyn-
kiem do podjęcia tematów poświęconych kształceniu 
online oraz wynikającym z tego szansom i zagrożeniom. 
Prowadzone panele dyskusyjne przyniosły wiele cennych 
porad oraz informacji na temat dobrych praktyk w zakre-

sie organizacji kształcenia. Ponadto 
podjęto tematy odnoszące się do 
promocji szkół wyższych wśród sze-
rokiego grona odbiorców – nie tylko 
osób z kraju, ale także z zagranicy. 
W tym zakresie pojawiły się m.in. 
kwestie stron internetowych jako 
medium, przez które można pozyski-
wać informacje o uniwersytetach.

Podczas konferencji „Studenci Zagraniczni w Polsce” za-
prezentowani zostali także laureaci konkurów INTERSTU-
DENT 2021 oraz IV edycji Nagrody Środowiskowej „Gwiaz-
dy Umiędzynarodowienia 2021”. Pierwsze z wyróżnień 
jest przyznawane najlepszym studentom zagranicznym 
w Polsce, którzy aktywnie działają w środowisku lokalnym, 
w takich obszarach, jak np. ekologia, sport czy kultura. 
Natomiast „Gwiazdy Umiędzynarodowienia” to nagroda, 
którą otrzymują osoby przyczyniające się do umiędzyna-
rodowienia polskiej nauki. 

Międzynarodowa wymiana 
akademicka umożliwia nowe 
spojrzenie na metody i treści 
kształcenia
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Powstało Międzynarodowe Forum Wspomagania Transformacji Sektorów Wysokoemisyjnych na obsza-
rze Unii Europejskiej przy Międzynarodowym Centrum Badań Interdyscyplinarnych. O jego działalności 
opowiedziała dr hab. Małgorzata Dobrowolska, prof. PŚ, Dyrektor MCBI.

MIĘDZYNARODOWE FORUM 
WSPOMAGANIA TRANSFORMACJI 
SEKTORÓW WYSOKOEMISYJNYCH

 Redakcja

Pani Profesor, na czym polega działalność nowej ini-
cjatywy w Pani jednostce?
W listopadzie 2020 roku zostało podpisane porozumie-
nie o współpracy w ramach działalności Międzynarodo-
wego Centrum Badań Interdyscyplinarnych Politechniki 
Śląskiej między Politechniką Śląską a Głównym Instytu-
tem Górnictwa. Porozumienie zawarte zostało w ra-
mach realizowanego projektu finansowanego z progra-
mu Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego pod nazwą 
„DIALOG”. Jako partnerzy zawiązaliśmy współpracę 
w celu utworzenia Międzynarodowego Forum Wspo-
magania Transformacji Sektorów Wysokoemisyjnych na 
obszarze Unii Europejskiej. 
Koncepcja powstania Międzynarodowego Forum zo-
stała opracowana przeze mnie, dr. inż. Jana Bondaru-
ka, Zastępcę Dyrektora Głównego Instytutu Górnictwa 
ds. Inżynierii Środowiska, oraz kluczowych ekspertów 
reprezentujących partnerstwo: dr. Ryszarda Marszow-
skiego i dr inż. arch. Iwonę Benek z Wydziału Architek-
tury. Opracowanie koncepcji nastąpiło na podstawie 
badań własnych partnerów porozumienia, ich do-
świadczeń wynikających z wieloletniej analizy i per-
manentnej dyskusji nad przyszłością zasobów ludz-
kich ulokowanych w europejskich wysokoemisyjnych 
sektorach gospodarczych, uwzględniając oczywiście 
znaną nam wszystkim strategię „Europejski Zielony 
Ład” oraz prognozowane kierunki rozwoju sektorów, 

proces Sprawiedliwej Transformacji Regionów Węglo-
wych w UE, założenia gospodarki opartej na wiedzy, 
której rozwój determinowany jest również czwartą re-
wolucją przemysłową.

Jaka jest misja i cele Forum?
Głównym celem, dla którego powstało Międzynaro-
dowe Forum Wspomagania Transformacji Sektorów 
Wysokoemisyjnych na obszarze Unii Europejskiej, jest 
realizacja różnego rodzaju inicjatyw na rzecz:

• wzmacniania spójności terytorialnej obszarów 
transformowanych z obszarami niepodlegającymi 
temu procesowi,

• promowania ich wewnętrznej integracji i zwięk-
szenia ich konkurencyjności,

• pełniejszego wykorzystania istniejącego endoge-
nicznego potencjału tych obszarów,

• równoważenia przyrostów zasobów tracących 
pracę, posiadanych kwalifikacji i wiedzy,

• zapewnienia wzrostu wiedzy i świadomości na 
temat zmian determinowanych przez „Europejski 
Zielony Ład” i proces sprawiedliwej transformacji 
w gospodarce i społeczeństwie na obszarach im 
podlegających.

Międzynarodowe Forum Wspomagania Transformacji Sektorów 
Wysokoemisyjnych powstało przy MCBI / pexels.com

Projekt przyjęty do finansowania w drodze konkursu ogłoszo-
nego w dniu 1 lipca 2016 r. przez Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego w ramach programu pod nazwą „DIALOG” ustano-
wionego Komunikatem Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego 
z dnia 27 czerwca 2016 r. o ustanowieniu programu pod nazwą 
„Dialog”. 
„Przedsięwzięcie finansowane w ramach programu Ministra 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego pod nazwą „DIALOG” w latach 
2016-2019”.
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Wskazanym celom towarzyszy misja Forum, którą 
określiliśmy jako podejmowanie wspólnych działań na 
rzecz identyfikacji tendencji, sił, wydarzeń i zjawisk, 
mogących mieć zasadnicze znaczenie dla budowania 
i funkcjonowania mechanizmu koegzystencji i zacho-
dzących relacji między sektorami, przedsiębiorstwami 
a ich otoczeniem. 

Jakie obszary współpracy podejmujecie Państwo 
jako partnerzy w ramach uruchomianego Forum?
Ramowe obszary współpracy zdefiniowaliśmy jako 
opracowywanie projektów naukowo-badawczych, 
pomocowych, wdrożeniowych i edukacyjnych; re-
alizowanie badań naukowych o charakterze interdy-
scyplinarnym i ponadnarodowym; publikowanie prac 
i artykułów naukowych; organizowanie konferencji, 
kongresów, debat i innych spotkań naukowych; po-
dejmowanie działań na rzecz integracji środowisk 
naukowych i pozanaukowych; realizację PBL – projek-
tów studenckich o charakterze implikacji utylitarnych 
i wiele innych, których nie sposób tu wymienić.

Jak powstała nazwa nowej sekcji?
Celowość powołania Forum wynika z ewolucji pa-
radygmatu kształtującego funkcjonalność organiza-
cyjno-techniczną sektorów wysokoemisyjnych prze-
chodzących radykalne zmiany, wychodząc z epoki 
industrialnej do wspomnianej już wcześniej gospodar-
ki opartej na wiedzy – determinowanej również rewo-
lucją przemysłową 4.0. Wskazany proces implikuje po-

trzebę opracowywania i kreowania nowych rozwiązań 
o charakterze strategicznym, w tym metod i narzędzi 
kształtowania m.in. mobilności i adaptacyjności kadr 
z wysokoemisyjnych sektorów gospodarczych. Strate-
gie, metody i narzędzia z kolei powinny być wspierane 
najnowszymi technologiami IT.
Stan i rozwój obszarów wysokoemisyjnych w perspek-
tywie procesu sprawiedliwej transformacji deter-
minują potrzebę autorytatywnej współpracy trzech 
kluczowych interesariuszy, tj. lokalnych społeczności 
(reprezentacji samorządu lokalnego – terytorialnego), 
pracodawców i reprezentacji polityk państwowych. 
Zmiany wywoływane transformacją dotyczą w szcze-
gólności aspektów działalności przedsiębiorstw z wy-
sokoemisyjnych sektorów gospodarczych, dokonując 
się w ich cywilizacyjnym, kulturowym i społeczno-go-
spodarczym obszarze. Chcieliśmy ukazać to właśnie 
w nazwie, którą zaproponowaliśmy, tak by trafiali do 
nas eksperci zainteresowani właśnie tą problematyką.
W świetle ramowych obszarów coraz większe znacze-
nie zyskuje współpraca w rozszerzonym i dynamicznie 
zmieniającym się otoczeniu społecznym. Niezwykle 
ważnym i pomocnym instrumentem w rozwiązywa-
niu własnych problemów i wyzwań jest w tym pro-
cesie wymiana doświadczeń, wzajemne poznawanie 
się partnerów i wspólne działanie na rzecz inicjatyw 
badawczo-naukowych i utylitarnych w sferze gospo-
darczej i społecznej w perspektywie wyzwań wynika-
jących z procesu sprawiedliwej transformacji.  

Dr hab. Małgorzata Dobrowolska, prof. PŚ. / fot. arch. pryw.
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W północnej części Wyżyny Śląskiej występują liczne ślady dawnego górnictwa. Koncentrowało się ono 
głównie w obrębie wychodni skał środkowego i górnego triasu. Jednym ze sposobów wnioskowania 
o skali i czasie wydobycia kopalin w przeszłości jest analiza rzeźby terenu oraz osadów uformowanych 
w wyniku działalności górniczej. 

ŚLADY HISTORYCZNEGO 
GÓRNICTWA ZAPISANE W RZEŹBIE 
TERENU I OSADACH – PÓŁNOCNA 
CZĘŚĆ WYŻYNY ŚLĄSKIEJ

 Ireneusz Malik, Adam Michczyński, Małgorzata Wistuba, Zbigniew Pawlak

Ślady po dawnych szybach górniczych rozpoznawalne 
są w terenie jako niewielkie obniżenia otoczone owal-
nymi kołnierzami (ryc. 1A). Ślady dawnej eksploatacji 
górniczej są widoczne także na zobrazowaniach LiDAR, 
czyli numerycznych modelach rzeźby terenu wykona-
nych z dużą rozdzielczością i przede wszystkim z pomi-
nięciem maskującej rzeźbę terenu szaty roślinnej (ryc. 
1B). Na obrazowaniach LiDAR wyraźnie widoczne jest 
rozmieszczenie form pogórniczych w strefach zalesio-
nych, podczas gdy w terenie formy te są zwykle słabo 
widoczne lub wręcz niedostrzegalne. Na szczególną 
uwagę zasługuje duża liczba śladów po szybach gór-
niczych, zidentyfikowanych na zobrazowaniach LiDAR, 
sięgająca kilkudziesięciu tysięcy form. Szczegółowa 
analiza wykazała, że formy te można pogrupować pod 
względem wielkości. Grupa I to formy duże o średnicy 
kołnierza od 14 do 17 m i średniej głębokości central-
nego obniżenia wynoszącej 3,5 m. Grupa II to formy 
średnie o średnicy kołnierza od 8 do 13 m i średniej głę-
bokości obniżenia wynoszącej 1,7 m, a grupa III obej-
muje formy małe o średnicy kołnierza od 1 do 3,5 m 
i średniej głębokości obniżenia wynoszącej 0,8 m. 

Różna wielkość form pogórniczych wydaje się mieć 
związek z różnymi okresami wydobycia kopalin. W mia-
rę rozwoju technologii sięgano po coraz głębiej zale-
gające złoża, wiązało się to z koniecznością kopania 
głębszych wyrobisk i znacznie większą ilością wydo-
bywanego na powierzchnię urobku. Zatem górnictwo 
z późniejszego okresu powinno skutkować powstaniem 
dużych form poeksploatacyjnych. Jednak założenie to 
może być błędne, ponieważ w przeszłości na opisywa-
nym terenie eksploatowano różne rodzaje kopalin, np. 
galenę, galman, rudę żelaza, które różnią się od siebie 
formą i głębokością występowania złóż. Dlatego więk-
szy zakres prac górniczych skutkujący pozostawianiem 
dużych form pogórniczych niekoniecznie musi być zwią-
zany jedynie z postępem technologicznym. Nie zmienia 
to jednak faktu, że duże zróżnicowanie wymiarów form 
pogórniczych występujących w różnych miejscach jest 
prawdopodobnie związane z różnym czasem eksploata-
cji górniczej. Uzyskane ostatnio przez autorów wyniki 
datowań radiowęglowych omawianych form terenu 
zdają się potwierdzać tę hipotezę. Datowano węgle 
drzewne i poziomy organiczne występujące w osadach 

Ryc. 1. Ślady dawnego górnictwa zapisane w rzeźbie terenu, A – dwa sąsiadujące ze sobą po szybach górniczych w postaci niewielkich obniżeń 
otoczonych owalnymi kołnierzami, B – różnej wielkości ślady po szybach górniczych widoczne na obrazowaniu LiDAR. / fot. mat. autorów

A B
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Ryc. 2. Jeden ze śladów po szybach górniczych, z którego pobrano próby do datowania C14, A – zielona strzałka wskazuje obniżenie poeksploatacyj-
ne, pomarańczowa strzałka wskazuje odsłonięcie w obrębie owalnego kołnierza otaczającego obniżenie, B – czerwoną strzałką zaznaczono poziom 

węgli drzewnych występujący w odsłonięciu wykonanym w kołnierzu otaczającym obniżenie. / fot. mat. autorów

kołnierzy i obniżeń budujących ślady po szybach górni-
czych. Próby pobierano z granicy naturalnego poziomu 
skalnego z osadami zdeponowanymi wskutek eksplo-
atacji kopalin (ryc. 2). 
Taka strategia poboru prób pozwalała na datowanie po-
czątku eksploatacji urobku w konkretnym szybie. Uzy-
skano bardzo różne daty zależnie od lokalizacji szybu, 
z którego pobierano materiał do datowania, a opróbo-
wane formy terenu były rozmieszczone w odległości 
nawet kilku kilometrów od siebie. Jedno z datowań ra-
diowęglowych, wskazujące na okres wydobycia kopalin 
w omawianym obszarze, mieści się w przedziale między 
początkiem XII wieku n.e. a końcem XIV wieku n.e., a ko-
lejne datowanie wskazuje na VII wieku n.e. (1435±60 
BP). Szczególnie interesujący jest wynik datowania 
wskazujący, że eksploatacja na analizowanym obszarze 
miała miejsce już w I-II wieku n.e. (1830±150 BP). Uzy-
skane wyniki datowań są rozbieżne. Najstarsze datowa-
nie wskazuje na eksploatację kopalin tysiąc lat starszą od 
datowania najmłodszego. Wydaje się zatem, że eksplo-
atacja kopalin w północnej części Wyżyny Śląskiej miała 
miejsce w różnych okresach czasu, począwszy przynaj-

mniej od początków naszej ery. Potwierdzenie tej tezy 
wymaga jednak znacznie większych ilości datowań form 
rzeźby terenu pozostałych po szybach górniczych.
Prowadzone badania będą kontynuowane przez zespół 
badawczy działający w projekcie Dialog „Laboratorium 
Badań i Analiz Warunków Pracy Zawodów Przemysło-
wych”, kierowanym przez Profesor Małgorzatę Dobro-
wolską, a finansowanym w ramach programu „DIALOG” 
Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego. W ramach reali-
zacji projektu kilkaset prób zostało pobranych do róż-
nego typu analiz, między innymi do datowań radiowę-
glowych. Uzyskane w ten sposób wyniki powinny rzucić 
nowe światło na sposób i czas eksploatacji kopalin 
w północnej części Wyżyny Śląskiej. 

A B

Projekt przyjęty do finansowania w drodze konkursu ogłoszonego w dniu 24 stycznia 2019 r. przez 
Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego w ramach programu pod nazwą „DIALOG” ustanowionego 
Komunikatem Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 23 stycznia 2019 r. o ustanowieniu pro-
gramu pod nazwą „Dialog”.
„Laboratorium Badań i Analiz Warunków Pracy Zawodów Przemysłowych” finansowane w ramach 
programu Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego pod nazwą „DIALOG” w latach 2016-2019”.
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Julia Giżewska i Jakub Jopek – studen-
ci III roku Wydziału Architektury Poli-
techniki Śląskiej, pod opieką naukową  
dr. inż. arch. Jerzego Wojewódki – zdo-
byli III nagrodę w prestiżowym Między-
narodowym Konkursie Re-Use Italy.

STUDENCI WYDZIAŁU 
ARCHITEKTURY NAGRODZENI  
W MIĘDZYNARODOWYM 
KONKURSIE

 Bartosz Seweryn

Konkurs Re-Use Italy porusza zagadnienie rewitalizacji zabyt-
ków na terenie Włoch. Jego celem jest zwrócenie uwagi na hi-
storyczne obiekty w kraju oraz nadanie im nowej funkcji. W te-
gorocznej edycji zadaniem projektowym było przekształcenie 
ruin włoskiego kościoła Chiesa Diruta w salę koncertową.

— Włoski krajobraz jest pełen zapomnianych, zabytkowych 
budynków, do których zarówno mieszkańcy, jak i turyści są 
mocno przyzwyczajeni. Konkurs stawia znak zapytania nad 
dalszym losem i życiem tego rodzaju przestrzeni, promując 
tym samym perspektywę nadania im nowego przeznacze-
nia — mówią nagrodzeni.
Do trzeciej edycji zgłoszono ponad 500 prac z różnych stron 
świata, z których międzynarodowe jury wybrało 3 nagrody 
oraz wyróżnienia. Konkurs był otwarty zarówno dla studentów, 
jak i profesjonalistów, co dodatkowo pokazuje, jak ważna jest 
nagroda przyznana studentom Politechniki Śląskiej.
— Popieramy ideę ponownego wykorzystania przestrzeni 
i uważamy, że powinna być częściej popularyzowana, dlatego 
postanowiliśmy wziąć udział w konkursie. Zagadnienia związa-
ne z renowacją i adaptacją obiektów zabytkowych wiążą się 
z ciekawym procesem projektowym, ponieważ podczas jego 
realizacji jesteśmy zobligowani do wnikliwego poznania historii 
danego miejsca, a co za tym idzie – lokalnej społeczności — 
dodają studenci Politechniki Śląskiej.

Jak podkreślają laureaci, sama praca nad projektem Chie-
sa Diruta – Risveglia (Zrujnowany Kościół – Przebudzenie) 
była bardzo inspirująca i – co najważniejsze – przyniosła 
świetne rezultaty.
— Wspólnie wychodzimy z założenia, że warto brać udział 
w konkursach, ponieważ są one okazją do rozwoju i konfron-
tacji swoich przekonań – tak było i tym razem. Mimo tego, że 
w takim składzie pracowaliśmy pierwszy raz, współpraca ukła-
dała się dobrze, a nasze często odmienne poglądy w rezultacie 
doprowadziły nas do docenionego przez jury pomysłu — pod-
kreślają. 

Celem konkursu było zwrócenie uwagi 
na historyczne obiekty we Włoszech 
oraz nadanie im nowej funkcji

Sale ciemne / fot. mat Julia Giżewska, Jakub Jopek, Jerzy Wojewódka

Chiesa Diruta — Risveglia, aksonometria / fot. mat Julia Giżewska, Jakub 
Jopek, Jerzy Wojewódka
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Wybitne osiągnięcia naukowe to jeden z aspektów rozwoju zainteresowań badawczych studentów Po-
litechniki Śląskiej, którzy zostali uhonorowani stypendiami Ministra Edukacji i Nauki za rok akademicki 
2020/2021. Uroczyste wręczenie dyplomów przez JM Rektora prof. dr. hab. inż. Arkadiusza Mężyka od-
było się 14 maja.

SPOTKANIE ZE STYPENDYSTAMI MINISTRA 
EDUKACJI I NAUKI

 Aleksandra Weber

Stypendium Ministra Edukacji i Nauki to wyróżnienie przy-
znawane studentom za osiągnięcia naukowe, artystyczne 
lub sportowe. Wśród kryteriów jego przydzielania znajdują 
się m.in. autorstwo lub współautorstwo w monografii na-
ukowej, czasopiśmie naukowym, znaczący udział w projek-
cie badawczym o wysokim poziomie innowacyjności, wy-
głoszenie referatu na ogólnopolskiej lub międzynarodowej 
konferencji, uzyskanie nagrody indywidualnej lub znaczący 
udział w powstaniu osiągnięcia.
Wśród laureatów stypendiów Ministra Edukacji i Nauki za rok 
akademicki 2020/2021 znalazło się czworo studentów Politech-
niki Śląskiej: Anna Krzak (studentka kierunku technologia che-
miczna), Jakub Siłka (student kierunku informatyka), Patrycja 
Wąsik (studentka kierunku technologia i inżynieria chemiczna) 
oraz Michał Wieczorek (student kierunku informatyka). Dyplo-
my oraz gratulacje odebrali oni z rąk JM Rektora Politechniki 
Śląskiej prof. dr. hab. inż. Arkadiusza Mężyka oraz Prorektora ds. 
Studenckich i Kształcenia prof. dr. hab. inż. Wojciecha Szkliniarza. 

Laureaci z Politechniki Śląskiej to osoby zaangażowane w dzia-
łalność naukową, rozwijaną podczas wspólnych prac z na-
ukowcami Politechniki Śląskiej, a także uczelni zagranicznych. 
Podejmowanie wyzwań badawczych daje możliwość posze-
rzania wiedzy i doświadczenia, a także umiejętności w wybra-
nym przez studentów obszarze. W przypadku Jakuba Siłki oraz 
Michała Wieczorka, studentów Wydziału Matematyki Stoso-
wanej, jest to obszar związany ze sztuczną inteligencją oraz 
przetwarzaniem danych, czego przykładem mogą być publika-
cje w „IEEE TRANSACTIONS ON INDUSTRIAL INFORMATICS”, 
a także wystąpienia na międzynarodowych konferencjach. 
— Stypendium Ministra ma dla mnie duże znaczenie, po-
nieważ cały ten trud, praca i nieprzespane noce włożone 
w rozwijanie się w dziedzinie sztucznych inteligencji i pisa-
nia wszystkich artykułów to jest pokazanie, że było warto, 
i docenienie, że jest to dobrze zrobiona robota — podkreśla 
Michał Wieczorek. — Pieniądze ze stypendium mam zamiar 
przeznaczyć częściowo na oszczędności, a częściowo na in-

Stypendyści odebrali dyplomy z rąk JM Rektora prof. dr. hab. inż. A. Mężyka  
oraz Prorektora ds. Studenckich i Kształcenia prof. dr. hab. inż. W. Szkliniarza / fot. Maciej Mutwil
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westycję w siebie i pracę naukową, czyli np. na zakup lep-
szego sprzętu, żebym mógł robić trochę większe obliczenia, 
większe prace i w przyszłości postarać się o publikowanie 
kolejnych artykułów. 
Motywacją dla wielu osób zgłaszających wnioski o przyzna-
nie stypendium jest świadomość jego wartości i dużego wy-
różnienia: — Jest to nagroda za wszystkie włożone trudy, 
prace po nocach — mówi Jakub Siłka, wyjaśniając także, 
że otrzymane pieniądze przekazał na rzecz usprawnienia 
badań. — W moim przypad-
ku przeznaczyłem stypendium 
na serwer obliczeniowy, któ-
ry pozwoli na nowe badania, 
co jest zawsze istotne. Dzięki 
temu możemy używać nowych 
badań, algorytmów, metody 
kryptografii, które zajmowały-
by 2 tygodnie do obliczania, a teraz zajmują jeden dzień. 
Jedną z laureatek została także Patrycja Wąsik, studentka 
Wydziału Chemicznego. Jest ona beneficjentką programu 
Najlepsi z Najlepszych! 4.0, w którym otrzymała finanso-
wanie w ramach projektu pozakonkursowego. Ponadto jej 
najważniejsze osiągnięcia wiążą się także z publikacjami po-
święconymi m.in. syntezie nanokropek węglowych z mleka 

Wśród laureatów stypendiów Ministra 
Edukacji i Nauki za rok akademicki 
2020/2021 znalazło się czworo 
studentów Politechniki Śląskiej

roślinnego. Sukcesy w dziedzinie chemii to jednak nieje-
dyne osiągnięcia laureatki z Politechniki Śląskiej. Jest ona 
także dwukrotną finalistką Ogólnopolskiej Olimpiady Języka 
Angielskiego Uczelni Technicznych. 
— Dla mnie największą motywacją było uzyskanie pewnego 
rodzaju wyróżnienia, docenianie moich wysiłków włożonych 
w pracę naukową poza zajęciami. Motywacją był również pe-
wien zastrzyk finansowy, który to stypendium gwarantuje — 
mówi Patrycja Wąsik. 

Otrzymywane przez studentów 
stypendia są motywacją do po-
dejmowania kolejnych wyzwań 
i kształtowania ścieżki kariery 
naukowej. Niektórzy z nich po 
ukończeniu studiów inżynier-
skich i magisterskich kontynu-
ują wysokiej jakości kształcenie 

w Szkole Doktorów, rozwijając badania naukowe nierzadko 
we współpracy z otoczeniem społeczno-gospodarczym. To 
z kolei przekłada się nie tylko na możliwość zatrudnienia 
w przedsiębiorstwach i firmach, ale przede wszystkim na 
wprowadzanie rozwiązań realnie odpowiadających na po-
trzeby nauki, gospodarki czy też przemysłu. 

„Inteligentne sieci elektroenergetyczne – rozwój i eksploatacja” – to temat konkursu na najlepszą pracę 
dyplomową, ogłoszonego przez firmę Tauron Dystrybucja. Laureatem tegorocznej edycji został Dominik 
Drobisz, absolwent Wydziału Elektrycznego Politechniki Śląskiej.

ABSOLWENT POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
NAJLEPSZY W KONKURSIE FIRMY TAURON 
DYSTRYBUCJA

 Bartosz Seweryn

Promotorem nagrodzonej pracy magisterskiej pt. „Automa-
tyka zabezpieczeniowa w układach sieciowych społeczności 
energetycznej” był prof. dr hab. inż. Adrian Halinka.
Do konkursu mogli zgłaszać się absolwenci kierunków 
studiów magisterskich uczelni technicznych: elektroener-
getyka, elektrotechnika lub pokrewnych (tj. automatyka 
i robotyka, elektronika, telekomunikacja, informatyka, me-
chatronika, energetyka).
— Podjęcie tematu automatyki zabezpieczeniowej wynika-
ło nie tylko z osobistych i zawodowych zainteresowań, lecz 
wiązało się głównie z niewielką ilością opracowań naukowych 
poruszających problematykę współpracy z siecią dystrybucyj-
ną nowoczesnych źródeł lokalnych, wykorzystujących prze-
kształtniki energoelektroniczne i magazyny energii. Moja pra-
ca dyplomowa zawiera zaawansowane analizy symulacyjne 
i szereg uwag związanych z procesem opracowywania układu 
zabezpieczeń sieci, mających w swojej strukturze wiele źró-
deł rozproszonych — mówi Dominik Drobisz.

— Sukces w konkursie zawdzięczam w głównej mierze mo-
jemu promotorowi – prof. dr. hab. inż. Adrianowi Halince, 
który piastował czujną opiekę merytoryczną na etapie two-
rzenia koncepcji i realizacji pracy dyplomowej, a następnie 
zaproponował mi udział w konkursie — podkreśla zwycięz-
ca, dodając, że największym wyzwaniem było stworzenie 
spójnego modelu przykładowego układu sieciowego, służą-
cego do analiz symulacyjnych i zawierającego rozbudowane 
modele źródeł lokalnych różnego typu.
Efekty wyraźnie wskazują, że należy wierzyć w swoje możli-
wości i odważnie podejmować wyzwania.
— Z perspektywy absolwenta Katedry Elektroenergetyki 
i Sterowania Układów mogę z czystym sercem stwierdzić, 
że pięć lat spędzonych w aulach Wydziału Elektrycznego 
Politechniki Śląskiej bardzo dobrze przygotowało mnie do 
codziennych wyzwań w branży elektrycznej i elektroener-
getycznej — podkreśla Dominik Drobisz. 
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Wybrano najlepsze prace magisterskie poświęcone zastosowaniu metod obliczeniowych do symulacji 
procesów cieplno-przepływowych. III miejsce zajął mgr inż. Mateusz Mesek z Politechniki Śląskiej. 

STUDENT POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
NA PODIUM KONKURSU KATEDRY 
TECHNIKI CIEPLNEJ

 Aleksandra Weber

XIV Ogólnopolski Finał Konkursu na najlepszą pracę magi-
sterską dotyczącą zastosowania metod obliczeniowych do 
symulacji procesów cieplno-przepływowych odbył się 17 
maja. Uczestnicy przesyłali prace magisterskie obronione 
w 2020 roku. Oceniali je eksperci i przedstawiciele prze-
mysłu oraz firm softwarowych. Zwycięzcy otrzymali na-
grody pieniężne, których łączna pula wyniosła ponad 18 
tysięcy złotych. 
Celem przedsięwzięcia organizowanego przez Katedrę Tech-
niki Cieplnej była promocja osiągnięć studentów w zakresie 
zastosowań technik obliczeniowych w technice cieplnej. 
Ponadto ideą wydarzenia było również wskazanie istotnej 
roli narzędzi obliczeniowych w pracy inżyniera oraz umie-
jętności posługiwania się tymi narzędziami, które są kom-
petencjami pożądanymi przez przyszłych pracodawców. 

Laureatami konkursu zostali: 
1. miejsce: mgr inż. Tomasz Szpartaluk-Kozak  

(Politechnika Warszawska) oraz mgr inż. Michał  
Wilczek (Politechnika Łódzka)

2. miejsce: mgr inż. Filip Kuternowski  
(Politechnika Poznańska)

3. miejsce: mgr inż. Mateusz Mesek  
(Politechnika Śląska)

Praca magisterska mgr. inż. Mateusza Meska, realizowana 
pod kierunkiem dr inż. Agaty Małysiak z Katedry Inżynierii 
Chemicznej i Projektowania Procesowego, dotyczyła obli-
czeniowej mechaniki płynów (CFD). — Pomysł na pracę był 
pomysłem Pani Doktor, do której zgłosiłem się ze względu 
na to, że jednym z jej zainteresowań naukowych jest CFD, 
które chciałem stosować w przyszłości. Wtedy było to 
dla mnie jedno z najbardziej praktycznych i rozwijających 
mnie matematycznie narzędzi pracy — wyjaśnia mgr inż. 
Mateusz Mesek. — W pracy magisterskiej zajmowałem się 
dynamiką mikroskopijnych cząsteczek zawieszonych w cie-
czy. Wymagało to wyobrażenia sobie, co może się wyda-
rzyć, kiedy takie cząsteczki znajdą się w przepływającym 
medium. Mogą się ze sobą zderzać, prowadząc do ich po-
łączenia i wzrostu cząsteczki, bądź mogą w wyniku zderze-
nia rozpaść się jak śnieżka rzucona w ścianę. Zdecydowa-
liśmy się na uproszczone podejście do problemu z uwagi 
na jego złożoność. Nawet po uproszczeniu tego typu pro-
blemy są wyzwaniem nie tylko dla nas, ale i dla nauki oraz 

przemysłu. Wciąż jest wiele do zrobienia w przepływach 
wielofazowych, a praca magisterska była dobrym wstę-
pem do tego zagadnienia — dodaje.
Dla mgr. inż. Mateusza Meska istotnym elementem dzia-
łań przygotowania pracy było zaangażowanie związane 
z pasją do matematyki stosowanej, wspomagającej roz-
wiązywanie różnych problemów, a także chęć uzyskania 
wyników naukowych. — Pisząc pracę magisterską, nie mia-
łem na uwadze wygrywania konkursu, wtedy nawet o nim 
nie wiedziałem. Chciałem po prostu jak najlepiej wykonać 
swoją pracę, a pozytywnym „efektem ubocznym” było za-
jęcie miejsca na podium — dodaje laureat. 
Serdecznie gratulujemy! 

Mgr inż. Mateusz Mesek / fot. arch. pryw.
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10 reprezentantów uczelni z całej Polski z wyróżnieniem ukończyło projekt TOP Young 100 wspierający 
rozwój młodych talentów. Wśród nagrodzonych znalazły się dwie studentki logistyki z Wydziału Organi-
zacji i Zarządzania Politechniki Śląskiej – Adrianna Chachura i Natalia Pontus. 

STUDENTKI POLITECHNIKI 
ŚLĄSKIEJ WYRÓŻNIONE  
W III EDYCJI PRESTIŻOWEGO 
PROGRAMU TOP YOUNG 100

 Monika Lipiec

Projekt TOP Young 100 to inicjatywa skierowana do naj-
lepszych studentów kierunków związanych z łańcuchem 
dostaw w Polsce. Została zainicjowana przez Polskie Sto-
warzyszenie Menadżerów Logistyki i Zakupów (PSML). 
Projekt jest realizowany przez środowisko biznesowe, aka-
demickie oraz studenckie. Jego celem jest budowa wize-
runku Polski jako silnego centrum kompetencji logistycz-
nych m.in. poprzez wsparcie i promocję młodych talentów 
logistycznych na rynku zawodowym.
W ramach trwającego ponad rok projektu Top Young 100 
utworzone zostały 4 zespoły projektowe wyłonione w pro-
cesie rekrutacji: zespół studentów, zespół ekspertów ds. 
współpracy z biznesem, zespół ds. tworzenia mentoringu 
oraz zespół ds. PR & marketingu. W zdobyciu kompeten-
cji zawodowych studentom zaangażowanym w projekt 
pomogły m.in. warsztaty tematyczne, wyzwania bizneso-
we, projekty badawcze, szkolenia i webinary. Jednak – jak 
twierdzi Natalia Pontus, laureatka projektu i studentka lo-
gistyki na Wydziale Organizacji i Zarządzania Politechniki 
Śląskiej – sukces wymagał od uczestników angażowania 
się także w dodatkowe aktywności. 
— Na pewno trzeba było wziąć udział w większej liczbie 
szkoleń i wyróżnić się podczas rozwiązywania wyzwań 
biznesowych, które realizowaliśmy u partnerów progra-
mu. Dodatkowo moim indywidualnym zaangażowaniem 
w przebieg projektu okazało się Biuro Medialne. Oczywi-
ście wiązało się to z dodatkowymi obowiązkami, ale szereg 
korzyści, które otrzymałam w zamian, czyli między innymi 
szeroka sieć kontaktów, no i przede wszystkim nowe do-
świadczenie, wynagrodziły mi to po stokroć — mówi Na-
talia Pontus, studentka Politechniki Śląskiej, obecnie koor-
dynatorka mediów programu TOP Young 100. 
Ponad roczne działania uczestników projektu zainauguro-
wała Konferencja „The Power of Youth”, która odbyła się 
12 maja. Podczas jej trwania ogłoszono listę zwycięzców. 
Poza absolwentkami Politechniki Śląskiej wśród dziesięciu 
laureatów, którzy za całokształt swojej aktywności ukoń-
czyli projekt ze specjalnym wyróżnieniem, znaleźli się 
także reprezentanci Uniwersytetu Ekonomicznego w Kra-
kowie, Wojskowej Akademii Technicznej, Politechniki Bia-

łostockiej, SGH Warsaw School of Economics, Uniwersy-
tetu Zielonogórskiego oraz Akademii Leona Koźmińskiego 
– Kozminski University. Politechnikę Śląską w projekcie 
reprezentowała także Kinga Golus.
Radości i zaskoczenia z wyników nie kryje Adrianna Cha-
chura – laureatka projektu i studentka logistyki na Wydzia-
le Organizacji i Zarządzania Politechniki Śląskiej. 
— Zaczynając program, tak naprawdę nie spodziewałyśmy 
się, że będziemy w stanie to wyróżnienie osiągnąć. Kiedy 
oglądałyśmy progi na wyróżnienia, to na początku mówi-
łyśmy, że to jest niemożliwe i w jaki sposób miałybyśmy to 
zrobić. No ale udało się. Właściwie rok pracy, rok podej-
mowania wyzwań. Brałyśmy udział chyba w każdym szko-
leniu, jakie było możliwe, więc wycisnęłyśmy z programu 
wszystko, co się dało. 
Mimo początkowego zwątpienia w swoje możliwości od 
samego początku studentki mogły liczyć na wsparcie ze 
strony dr hab. inż. Marzeny Kramarz, prof. PŚ – opiekun 
akademickiego programu TOP Young 100 na Politech-
nice Śląskiej i Europejskiego Koła Logistycznego Feniks, 
w którym działają laureatki. Zdaniem Adrianny Chachury 
studenci Politechniki Śląskiej otrzymują pomoc od opie-
kunów naukowych jeszcze przed zgłoszeniem udziału 
w projekcie. 
— Na pewno gdzieś na początku tej drogi – zanim wkra-
czamy w program – dostajemy od nich informację o takiej 
możliwości, jakąś wskazówkę, jak działać, w jaki sposób 
pokazać się z dobrej strony, żeby w ogóle do takiego pro-
gramu się dostać. Przede wszystkim popychają studenta 
w kierunku takiego programu. No a później już musi za-
działać sam i dać z siebie jak najwięcej.
Tak też było w przypadku studentek Politechniki Śląskiej, 
których aktywność i wysiłek zaowocowały specjalnym 
wyróżnieniem w programie. I choć – jak twierdzi Natalia 
Pontus – poziom rywalizacji był naprawdę wysoki, to nie 
żałuje, że spróbowała swoich sił i zachęca do tego innych 
studentów.
— Uważam, że program TOP Young 100 to świetna inicja-
tywa skierowana do studentów, którzy chcą wdrożyć się 
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w prawdziwy świat logistyki i całej te-
matyki łańcucha dostaw. To szansa na 
poznanie przyszłych oraz obecnych 
liderów branży logistycznej. Rozwią-
zywanie wyzwań u partnerów bizne-
sowych pozwoliło nam na praktyczne 
poznanie wymagań przyszłych praco-
dawców oraz – przede wszystkim – na 
efektywny networking międzypokole-
niowy, co jest bardzo ważne. Te czyn-
niki sprawiają, że program TOP Young 
100 jest unikatowy. Dlatego – jak doda-
je – nie ma na co czekać i warto apliko-
wać do kolejnych edycji, ponieważ stu-
dia to doskonały czas na zdobywanie 
cennego doświadczenia. 
Wszystkim laureatom projektu TOP 
Young 100 serdecznie gratulujemy 
i życzymy dalszych sukcesów! 

Adrianna Chachura i Natalia Pontus / fot. arch. pryw.
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Formalnie jeszcze nie rozpoczęli działalności, a już osiągają spektakularne sukcesy. Członkowie tworzące-
go się na na Politechnice Śląskiej nowego Studenckiego Koła Naukowego „Silesian Proptech” zwyciężyli 
w ogólnopolskim Hackatonie Smart City. 

ZWYCIĘSTWO SKN SILESIAN 
PROPTECH W OGÓLNOPOLSKIM 
HACKATONIE SMART CITY

 Monika Lipiec

Mimo że oficjalne rozpoczęcie działalności SKN „Silesian 
Proptech” skupionego wokół technologii i innowacji w ar-
chitekturze planowane jest na październik i nadal trwa re-
krutacja, jego członkowie już teraz mają na swoim koncie 
innowacyjne projekty i sukcesy. Jednym z nich jest wygra-
na w ogólnopolskim Hacktagonie This is SMART! organi-
zowanym przez projekt „This is SMART!” oraz Fundację 
CODE:ME, który trwał od 21 do 23 maja. 
W ramach konkursu rywalizowały cztery zespoły. Ich zada-
nie polegało na zaprojektowaniu innowacyjnego rozwią-
zania dla miasta przyszłości. Miało ono realizować jedno 
z czterech wyzwań: „Przypadkowość kontaktów”, „Nowa 
jakość żywności”, „Elektrosmog” lub „Natężenie ruchu 
aut”. — Hackaton to bardzo specyficzna forma konkursu, 
gdzie w bardzo krótkim czasie (w naszym przypadku 2,5 
dnia), odpowiada się na zadane wyzwanie projektowe. 
Tworzy się innowacyjne, działające prototypy. To połącze-
nie metodologii zwinnego wytwarzania rozwiązań real-
nych problemów i umiejętności technicznych. Udział był 
niejako sprawdzianem dla naszego Koła, który zdaliśmy 
celująco. Nasi rywale byli z reguły informatykami, grafi-
kami i projektantami UX. Udowodniliśmy, że nasza droga 
łączenia wiedzy z zakresu architektury i urbanistyki jest 
właściwym torem, a nasze kompetencje – konieczne przy 
tworzeniu chociażby miast przyszłości — mówi mgr inż. 
arch. Tomasz Bijok, członek zespołu „Silesian Proptech”. 
Zespół „Silesian Proptech” stworzył koncepcję autono-
micznych punktów wynajmowania sprzętu na minuty. 
W jej ramach opracował koncepcję małej architektury, 
aplikację web-mobile oraz tzw. landing page informacyj-
ny z dostosowaniem do realiów miejskich oraz modelem 
biznesowym. Zaproponowane rozwiązanie zostało doce-
nione przez jury konkursu, które przyznało studentom Po-
litechniki Śląskiej I miejsce.
— Nasze rozwiązanie to tak naprawdę autonomiczne punk-
ty wypożyczania sprzętu, głównie narzędzi. W miastach ży-
jemy w mikroprzestrzeni zagraconej masą niepotrzebnego 
sprzętu – zwyczajnie nie mamy na to miejsca. Gdy przepro-
wadzamy remont, musimy kupić wiele narzędzi, by użyć je 
raz lub sporadycznie. Dlatego zaproponowaliśmy stworze-
nie punktów małej architektury w koncepcji Sharing Econo-
my. Połączenie Traficara (wynajem samochodu na minuty) 
z paczkomatami. Koncepcja zakłada łatwą dostępność, czyli 
pokrycie powierzchni miasta 3 rodzajami punktów o róż-
nym zasięgu, w różnym stopniu, realizując potrzeby – Tool-

Box (1,5 km), ToolPoint (3 km) i ToolSpace (5 km). Ostatni, 
ToolSpace, to pawilon, w którym znajduje się paczkomat 
ze sprzętem na wynajem, ale ponadto mamy przestrzeń 
warsztatu miejskiego, jak w znanych nam Fab Labach. Pawi-
lon może zostać rozszerzony o dodatkowe moduły, np. ku-
chenny, szycia, druku 3D, gier planszowych itp. W zależności 
od potrzeb zebranych w ankietach na lokalnych osiedlach. 
To przestrzeń wspólna, użytkowo-rekreacyjna — tłumaczy 
mgr inż. arch. Tomasz Bijok. 
W skład zwycięskiego zespołu weszli studenci Wydziału 
Architektury Politechniki Śląskiej: inż. arch. Daniel Boba, 
inż. arch. Martyna Chylińska, inż. arch. Kamil Wójcik, ab-
solwent mgr inż. arch. Tomasz Bijok oraz gościnnie progra-
mista Michał Walewski. 
Transmisja z prezentacji konkursowej zespołu „Silesian 
Proptech” jest dostępna na stronie https://fb.watch/5H-
kqrw-hqn/. Wystąpienie studentów Politechniki Śląskiej 
rozpoczyna się w 29. minucie. 
Wygrana w konkursie to jednak nie koniec działań Koła. 
Jak wyjaśnia mgr inż. arch. Tomasz Bijok, w planach są ko-
lejne, ambitne projekty.
— Rekrutujemy od początku maja, dlatego obszary zainte-
resowań dopiero się klarują – chcemy je w pełni dostoso-
wać do potrzeb studentów. Już teraz pracujemy nad trze-
ma projektami magisterskimi w metodologii Lean, które 
będą mogły zostać skomercjalizowane lub zrealizowane 
w kooperacji z przedsiębiorstwem. Planujemy liczne warsz-
taty z: architektury parametrycznej (Rhino+Grasshopper), 
IoT (Raspberry Pi i Arduino), programowania (Python, C#), 
architektury kosmicznej i projektowania lokacji w grach 
komputerowych. Ponadto marzy nam się realizacja konfe-
rencji o innowacjach w architekturze w roku 2022 — mówi 
mgr inż. arch. Tomasz Bijok i dodaje, że do koła mogą do-
łączyć nie tylko architekci, ale także osoby zainteresowane 
tą tematyką. 
Studenci, którzy chcieliby dołączyć do Studenckiego Koła 
Naukowego „Silesian Proptech” i rozpocząć przygodę z in-
nowacyjnymi  technologiami w architekturze, takimi jak 
inteligentne budynki, Smart City, IoT, Proptech czy archi-
tektura w grach lub architektura kosmiczna, są proszeni 
o wysłanie zgłoszenia do mgr. inż. arch. Tomasza Bijoka 
(tombijok@gmail.com) lub skontaktowanie się z dr. hab. 
inż. arch. Michałem Sitkiem – Prodziekanem ds. Kształce-
nia Wydziału Architektury. 
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Eryk REMIORZ
Dynamika łańcuchowych układów ciągnienia ścianowych maszyn urabiających
Wyd. I, 2021, 27,30 zł, s. 196

W monografii przedstawiono zagadnienia związane z modelowaniem oraz badaniami doświadczalnymi i teoretycznymi łań-
cuchowych układów ciągnienia ścianowych maszyn urabiających. Celem pracy było utworzenie modelu matematycznego 
łańcuchowego układu ciągnienia ścianowych maszyn urabiających, jego weryfikacja i walidacja na podstawie charaktery-
styk obliczeniowych i pomiarowych, przeprowadzenie badań komputerowych oraz optymalizacja parametrów łańcucho-
wego układu ciągnienia.

Praca zbiorowa pod redakcją Izabeli JONEK-KOWALSKIEJ
Systemy motywacyjne w instytucjach naukowo-badawczych. Stan aktualny i kierunki doskonalenia
Wyd. I, 2020, 32,55 zł, s. 246

Instytuty naukowo-badawcze są specyficznymi podmiotami gospodarczymi – przede wszystkim z uwagi na cele, 
które zostały im powierzone. Ich zadaniem jest bowiem prowadzenie działalności naukowej i twórczej na rzecz 
otoczenia społeczno-gospodarczego, a tym samym wzmacnianie sfery B+R w gospodarce. „Produktami” instytu-
tów w założeniu mają być zatem: nowa wiedza i innowacje stanowiące podstawę rozwoju gospodarczego. Mając 
na uwadze istotność skuteczności i efektywności motywowania w tego typu jednostkach, w niniejszej monografii 
skoncentrowano się na ocenie istniejących rozwiązań motywacyjnych oraz wskazaniu kierunków ich dalszego do-
skonalenia.

Jacek PAWLICKI
Niekonwencjonalne metody kształtowania plastycznego metali
Wyd. I, 2021, 18,90 zł, s. 141

W monografii przedstawiono niekonwencjonalne metody kształtowania plastycznego metali, które sposobem od-
działywania na materiał oraz kinematyką ruchu narzędzi istotnie różnią się od znanych i powszechnie stosowanych 
konwencjonalnych technologii.

Inga JAKUSZEWSKA, Jan RABIEJ
Architektura i urbanistyka w projektach wystaw światowych Expo
Wyd. I, 2020, 37,80 zł, s. 193

W pracy podjęto aspekt wpływu architektury i urbanistyki wystaw światowych Expo na przekształcenia miast przyjmują-
cych, ze szczególnym uwzględnieniem dziedzictwa tych wystaw na terenach post-expo. Praca ma charakter monograficzny 
z elementami metody analityczno-krytycznej i historyczno-porównawczej. Badania ilościowe opracowano dla 34 wystaw. 
Opisy tych wystaw ilustrują opracowania graficzne, powstałe w wyniku porównania archiwalnych materiałów kartograficz-
nych z aktualnymi ortofotomapami. 
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AKTY NORMATYWNE UCZELNI
technikę Śląską na studia pierwszego stopnia oraz jednolite 
studia magisterskie rozpoczynające się w latach akademic-
kich 2023/2024, 2024/2025, 2025/2026 i 2026/2027”

29 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Uczelni 
Politechniki Śląskiej, podczas którego przyjęto następujące 
uchwały:

• Uchwałę nr 10/2021 w sprawie przyjęcia protokołu z posie-
dzenia Rady Uczelni Politechniki Śląskiej

• Uchwałę nr 11/2021 w sprawie zaopiniowania zasad wy-
datkowania subwencji na utrzymanie i rozwój potencjału 
badawczego w jednostkach Politechniki Śląskiej

• Uchwałę nr 12/2021 w sprawie zaopiniowania zmian 
w strukturze organizacyjnej Uczelni oraz w Regulaminie or-
ganizacyjnym Politechniki Śląskiej w związku z planowanym 
utworzeniem Europejskiego Centrum Innowacyjnych Tech-
nologii dla Zdrowia

• Uchwałę nr 13/2021 w sprawie zaopiniowania zmian 
w strukturze organizacyjnej Uczelni oraz w Regulaminie or-
ganizacyjnym Politechniki Śląskiej w związku z planowanym 
utworzeniem Centrum Przemysłu 4.0

19 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Architektura i Urbanistyka Politechniki Śląskiej, podczas 
którego przyjęto następującą uchwałę:

• Uchwałę nr 4/2021 w sprawie przyjęcia rozprawy doktor-
skiej i dopuszczenia do publicznej obrony

20 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Automatyka, Elektronika i Elektrotechnika Politechniki Ślą-
skiej, podczas którego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 11/2021 sprawie wyrażenia zgody na przepro-
wadzenie postępowania habilitacyjnego

• Uchwałę nr 12/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o utworzenie studiów

• Uchwałę nr 13/2021 w sprawie powołania komisji habili-
tacyjnej

• Uchwałę nr 14/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o przyznanie nagrody Wydziału IV Nauk Technicznych Pol-
skiej Akademii Nauk

• Uchwałę nr 15/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o przyznanie nagrody Wydziału IV Nauk Technicznych Pol-
skiej Akademii Nauk

27 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Informatyka Techniczna i Telekomunikacja Politechniki Ślą-
skiej, podczas którego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 12/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o przyznanie nagrody Wydziału IV Nauk Technicznych Pol-
skiej Akademii Nauk

• Uchwałę nr 13/2021 w sprawie zaopiniowania tematów prac 
doktorskich realizowanych we Wspólnej Szkole Doktorskiej

• Uchwałę nr 14/2021 w sprawie nadania stopnia doktora 
habilitowanego

22 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Biomedyczna Politechniki Śląskiej, podczas któ-
rego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 6/2021 w sprawie zaopiniowania tematów prac 
doktorskich realizowanych we Wspólnej Szkole Doktorskiej

• Uchwałę nr 7/2021 w sprawie powołania komisji habilitacyjnej

22 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Lądowa i Transport Politechniki Śląskiej, podczas 
którego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 21/2021 w sprawie nadania stopnia naukowe-
go doktora

• Uchwałę nr 22/2021 w sprawie nadania stopnia naukowe-
go doktora

• Uchwałę nr 23/2021 w sprawie wyróżnienia rozprawy dok-
torskiej

• Uchwałę nr 24/2021 w sprawie wyrażenia zgody na prze-
prowadzenie postępowania habilitacyjnego

• Uchwałę nr 25/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o zatrudnienie

• Uchwałę nr 26/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o udzielenie bezpłatnego urlopu

• Uchwałę nr 27/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o przyznanie nagrody Wydziału IV Nauk Technicznych Pol-
skiej Akademii Nauk

27 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Materiałowa Politechniki Śląskiej, podczas któ-
rego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 20/2021 w sprawie nadania stopnia doktora 
habilitowanego

• Uchwałę nr 21/2021 w sprawie przyjęcia rozprawy doktor-
skiej i dopuszczenia do publicznej obrony

• Uchwałę nr 22/2021 w sprawie odmowy przyjęcia rozpra-
wy doktorskiej i dopuszczenia do publicznej obrony

• Uchwałę nr 23/2021 zmieniająca uchwałę nr 55/12/12/13 
Rady Wydziału Mechanicznego Technologicznego z dnia 25 
września 2013 r. w sprawie zatwierdzenia komisji egzamina-
cyjnej w przewodzie doktorskim

• Uchwałę nr 24/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o ponowne zatrudnienie

• Uchwałę nr 25/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o zmianę grupy pracowniczej

• Uchwałę nr 26/2021 w sprawie zaopiniowania tematów 
prac doktorskich realizowanych we Wspólnej Szkole Dok-
torskiej

21 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Mechaniczna Politechniki Śląskiej, podczas któ-
rego przyjęto następującą uchwałę:

• Uchwałę nr 17/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o utworzenie studiów

28 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Mechaniczna Politechniki Śląskiej, podczas któ-
rego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 18/2021 w sprawie nadania stopnia doktora

• Uchwałę nr 19/2021 w sprawie przyjęcia rozprawy doktor-
skiej i dopuszczenia do publicznej obrony

• Uchwałę nr 20/2021 zmieniająca uchwałę nr 29/10/14/15 
Rady Wydziału Mechanicznego Technologicznego z dnia 16 
września 2015 roku w sprawie zatwierdzenia tematu pracy 
doktorskiej

• Uchwałę nr 21/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 22/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 23/2021 w sprawie skierowania pracy doktor-
skiej do ponownej oceny przez recenzentów

• Uchwałę nr 24/2021 w sprawie zakresu egzaminów doktor-
skich oraz powołania komisji przeprowadzających egzaminy 
doktorskie

• Uchwałę nr 25/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o przyznanie nagrody Wydziału IV Nauk Technicznych Pol-
skiej Akademii Nauk

23 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Środowiska, Górnictwo i Energetyka Politechniki 
Śląskiej, podczas którego przyjęto następującą uchwałę:

• Uchwałę nr 51/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o utworzenie studiów

29 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypliny 
Inżynieria Środowiska, Górnictwo i Energetyka Politechniki 
Śląskiej, podczas którego przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 52/2021 w sprawie powołania komisji habili-
tacyjnej

• Uchwałę nr 53/2021 w sprawie wyrażenia zgody na prze-
prowadzenie postępowania habilitacyjnego

• Uchwałę nr 54/2021 w sprawie wyrażenia zgody na prze-
prowadzenie postępowania habilitacyjnego

• Uchwałę nr 55/2021 w sprawie nadania stopnia doktora

• Uchwałę nr 56/2021 w sprawie wyróżnienia rozprawy dok-
torskiej

• Uchwałę nr 57/2021 w sprawie nadania stopnia doktora

• Uchwałę nr 58/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 59/2021 w sprawie zakresu egzaminów doktor-
skich oraz powołania komisji przeprowadzających egzaminy 
doktorskie

• Uchwałę nr 60/2021 w sprawie powołania komisji doktorskiej

• Uchwałę nr 61/2021 w sprawie zakresu egzaminów doktor-
skich oraz powołania komisji przeprowadzających egzaminy 
doktorskie

• Uchwałę nr 62/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 63/2021 w sprawie zamknięcia przewodu dok-
torskiego

• Uchwałę nr 64/2021 w sprawie zaopiniowania tematów 

W kwietniu 2021 r. ukazały się następujące akty norma-
tywne Rektora Politechniki Śląskiej:

• Zarządzenie nr 53/2021 z dnia 7 kwietnia 2021 r. w spra-
wie wysokości świadczeń dla studentów Politechniki Śląskiej 
obowiązujących w semestrze letnim roku akademickiego 
2020/2021

• Zarządzenie nr 54/2021 z dnia 9 kwietnia 2021 r. w sprawie 
składu osobowego Komitetu Sterującego i Zespołu Projekto-
wego powołanego w związku z realizacją projektu pn. „e-Po-
litechnika Śląska – utworzenie platformy elektronicznych 
usług publicznych Politechniki Śląskiej w Gliwicach”

• Zarządzenie nr 55/2021 z dnia 15 kwietnia 2021 r. w spra-
wie sporządzania i wydawania dyplomów ukończenia stu-
diów oraz suplementów do dyplomu

• Zarządzenie nr 56/2021 z dnia 21 kwietnia 2021 r. w spra-
wie powołania Rady Społecznej Politechniki Śląskiej

• Zarządzenie nr 57/2021 z dnia 23 kwietnia 2021 r. w spra-
wie obowiązków jednostek i komórek organizacyjnych Poli-
techniki Śląskiej w zakresie stosowania ustawy – Prawo za-
mówień publicznych

• Zarządzenie nr 58/2021 z dnia 23 kwietnia 2021 r. w spra-
wie ustalenia wysokości opłat za kształcenie na studiach 
podyplomowych w semestrze letnim roku akademickiego 
2020/2021

• Zarządzenie nr 59/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. w spra-
wie planowania kosztów pośrednich w 2021 roku

• Zarządzenie nr 60/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. zmie-
niające zarządzenie w sprawie wprowadzenia na Politech-
nice Śląskiej Regulaminu Zakładowego Funduszu Świadczeń 
Socjalnych

• Zarządzenie nr 61/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. zmienia-
jące zarządzenie w sprawie zasad funkcjonowania Uczelni od 
dnia 1 października 2020 roku

• Zarządzenie nr 62/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. zmie-
niające zarządzenie w sprawie powołania Pełnomocników 
Rektora

• Zarządzenie nr 63/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. zmienia-
jące zarządzenie w sprawie powołania Zespołu ds. Systemu 
Kontroli Zarządczej na Politechnice Śląskiej

• Zarządzenie nr 64/2021 z dnia 26 kwietnia 2021 r. w spra-
wie utworzenia studiów

• Zarządzenie nr 65/2021 z dnia 27 kwietnia 2021 r. zmieniają-
ce zarządzenie w sprawie organizacji kształcenia od 9 listopada 
2020 roku

• Zarządzenie nr 66/2021 z dnia 29 kwietnia 2021 r. w spra-
wie zasad wydatkowania subwencji na utrzymanie i rozwój 
potencjału badawczego w jednostkach Politechniki Śląskiej

• Zarządzenie nr 67/2021 z dnia 29 kwietnia 2021 r. w spra-
wie utworzenia jednostki ogólnouczelnianej pn. Europejskie 
Centrum Innowacyjnych Technologii dla Zdrowia

• Zarządzenie nr 68/2021 z dnia 29 kwietnia 2021 r. w spra-
wie utworzenia jednostki ogólnouczelnianej pn. Centrum 
Przemysłu 4.0

• Zarządzenie nr 69/2021 z dnia 30 kwietnia 2021 r. zmienia-
jące zarządzenie w sprawie zasad funkcjonowania Uczelni od 
dnia 1 października 2020 roku

• Zarządzenie nr 70/2021 z dnia 30 kwietnia 2021 r. w spra-
wie powołania Uczelnianej Komisji ds. Podziału Dotacji z Fun-
duszu Stypendialnego

26 kwietnia 2021 r. odbyło się VIII zwyczajne posiedzenie 
Senatu Politechniki Śląskiej, podczas którego przyjęto na-
stępujące uchwały:

• Uchwałę nr 30/2021 w sprawie wniosków o przyznanie na-
gród Prezesa Rady Ministrów

• Uchwałę nr 31/2021 w sprawie wprowadzenia zmian do 
Regulaminu studiów

• Uchwałę nr 32/2021 w sprawie ustalenia programów 
studiów rozpoczynających się od roku akademickiego 
2021/2022

• Uchwałę nr 33/2021 zmieniająca uchwałę w sprawie wa-
runków, trybu oraz terminu rozpoczęcia i zakończenia rekru-
tacji na studia na Politechnice Śląskiej rozpoczynające się 
w roku akademickim 2021/2022

• Uchwałę nr 34/2021 zmieniająca uchwałę w sprawie 
„Zasad przyjmowania laureatów i finalistów olimpiad na 
Politechnikę Śląską na studia I stopnia oraz jednolite stu-
dia magisterskie rozpoczynające się w latach akademickich 
2019/2020, 2020/2021, 2021/2022 i 2022/2023”

• Uchwałę nr 35/2021 zmieniająca uchwałę w sprawie „Za-
sad przyjmowania laureatów i finalistów olimpiad na Poli-
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prac doktorskich realizowanych we Wspólnej Szkole Dok-
torskiej

• Uchwałę nr 65/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o zatrudnienie

• Uchwałę nr 66/2021 w sprawie zaopiniowania wniosku 
o zatrudnienie

• Uchwałę nr 67/2021 w sprawie nadania stopnia doktora 
habilitowanego

21 kwietnia 2021 r. odbyło się posiedzenie Rady Dyscypli-
ny Nauki Chemiczne Politechniki Śląskiej, podczas którego 
przyjęto następujące uchwały:

• Uchwałę nr 13/2021 w sprawie uznania stopnia doktora 
za równoważny z polskim stopniem doktora w dyscyplinie 
nauki chemiczne

• Uchwałę nr 14/2021 w sprawie powołania komisji nostry-
fikacyjnej

• Uchwałę nr 15/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 16/2021 w sprawie zakresu egzaminów doktor-
skich oraz powołania komisji przeprowadzających egzaminy 
doktorskie

• Uchwałę nr 17/2021 w sprawie wyznaczenia recenzentów 
rozprawy doktorskiej

• Uchwałę nr 18/2021 w sprawie zakresu egzaminów doktor-
skich oraz powołania komisji przeprowadzających egzaminy 
doktorskie

• Uchwałę nr 19/2021 w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej 
wyjazdu zagranicznego

• Uchwałę nr 20/2021 w sprawie zaopiniowania tematów 
prac doktorskich realizowanych we Wspólnej Szkole Dok-
torskiej

Akty prawne wydawane w Uczelni publikowane są 
w Monitorze Prawnym Politechniki Śląskiej, elektronicz-
nym publikatorze dostępnym pod adresem prawo.polsl.
pl, a także przez zakładkę „Prawo”na stronie głównej 
Politechniki.

STANOWISKA, STOPNIE I TYTUŁY NAUKOWE
NADANIE TYTUŁU NAUKOWEGO PROFESORA

NADANE STOPNIE NAUKOWE DOKTORA HABILITOWANEGO

NADANE STOPNIE NAUKOWE DOKTORA

Prof. dr hab. inż. Sławomir BONCEL
Absolwent Wydziału Chemicznego. Dr – 30.10.2009 r. Dr hab. – 23.09.2015 r. Stanowisko profesora uczelni od 01.03.2017 r. 
Zatrudnienie w Politechnice Śląskiej od 15.11.2009 r. Tytuł profesora nauk ścisłych i przyrodniczych – 22.04.2021 r.

Dr hab. inż. Janusz CEBULSKI
Politechnika Śląska Wydział Inżynierii Materiałowej. Uchwa-
ła Rady Dyscypliny Inżynieria Materiałowa 27.04.2021 r. 
W dyscyplinie: inżynieria materiałowa. 

Dr inż. Damian DZIEDZIOCH
KARL MAYER STOLL R&D GmbH Obertshausen.
Promotor – dr hab. inż. Grzegorz Nowak, prof. PŚ.
Temat pracy: „Analysis of dynamic characteristics of con-
ceptual vibration reduction system”. Nadanie stopnia dok-
tora nauk inżynieryjno-technicznych. W dyscyplinie – inży-
nieria mechaniczna. Uchwała Rady Dyscypliny Inżynieria 
Mechaniczna 28.04.2021 r.

Dr inż. Karol JABŁOŃSKI
Politechnika Śląska – doktorant. Promotor – dr hab. inż. 
Dariusz Bismor, prof. PŚ. Promotor pomocniczy – dr inż. 
Tomasz Grychowski. Temat pracy: „Poprawa parametrów 
metrologicznych czujników gazów palnych”. Nadanie stop-
nia doktora nauk inżynieryjno-technicznych. W dyscypli-
nie – automatyka, elektronika i elektrotechnika. Uchwała 
Rady Dyscypliny Automatyka, Elektronika i Elektrotechnika 
30.03.2021 r.

Dr inż. Marcin JASIŃSKI
Politechnika Śląska – doktorant. Promotor – dr hab. inż. 
Marek Salamak, prof. PŚ. Temat pracy: „Modelowanie 
i optymalizacja wybranego typu obiektów mostowych 
w środowisku BIM”. Nadanie stopnia doktora nauk inży-
nieryjno-technicznych. W dyscyplinie – inżynieria lądowa 
i transport. Uchwała Rady Dyscypliny Inżynieria Lądowa 
i Transport 22.04.2021 r.

Dr hab. inż. Jakub NALEPA
Politechnika Śląska Wydział Automatyki, Elektroniki i Infor-
matyki. Uchwała Rady Dyscypliny Informatyka Techniczna 
i Telekomunikacja 27.04.2021 r. W dyscyplinie: informatyka 
techniczna i telekomunikacja.

Dr hab. Piotr RYCHTER
Uniwersytet Humanistyczno-Przyrodniczy im. Jana Długo-
sza w Częstochowie. Uchwała Rady Dyscypliny Inżynieria 
Środowiska, Górnictwo i Energetyka 29.04.2021 r. W dyscy-
plinie: inżynieria środowiska, górnictwo i energetyka.

Dr inż. Katarzyna KLEJNOWSKA
Sieć Badawcza Łukasiewicz – Instytut Metali Nieżelaznych. 
Promotor – prof. dr hab. inż. Krzysztof Pikoń. Promotor po-
mocniczy – dr inż. Waldemar Ścierski. Temat pracy: „Piroliza 
odpadowych blistrów farmaceutycznych w kontekście go-
spodarki o obiegu zamkniętym”. Nadanie stopnia doktora 
nauk inżynieryjno-technicznych. W dyscyplinie – inżynie-
ria środowiska, górnictwo i energetyka. Uchwała Rady 
Dyscypliny Inżynieria Środowiska, Górnictwo i Energetyka 
27.05.2021 r.

Dr inż. Magdalena KRECZMAR
Politechnika Śląska – doktorant. Promotor – dr hab. inż. 
Sławomir Kwiecień, prof. PŚ. Temat pracy: „Analiza układu: 
podłoże – pal obciążony siłą poziomą z uwzględnieniem 
zmiany sztywności układu”. Nadanie stopnia doktora nauk 
inżynieryjno-technicznych. W dyscyplinie – inżynieria lądo-
wa i transport. Uchwała Rady Dyscypliny Inżynieria Lądowa 
i Transport 22.04.2021 r.

Dr inż. Grzegorz PELON
Spółka Restrukturyzacji Kopalń S.A. w Bytomiu Odział KWK 
„Wieczorek” w Katowicach. Promotor – dr hab. inż. Sta-
nisław Gil, prof. PŚ. Promotor pomocniczy – dr inż. Józef 
Parchański. Temat pracy: „Zastosowanie wybranych modeli 
prognostycznych do przewidywania liczby wypadków na 
przykładzie kopalni węgla kamiennego”. Nadanie stopnia 

doktora nauk inżynieryjno-technicznych. W dyscyplinie – 
inżynieria środowiska, górnictwo i energetyka. Uchwała 
Rady Dyscypliny Inżynieria Środowiska, Górnictwo i Ener-
getyka 29.04.2021 r.

Dr inż. Faustyn RECHA
Politechnika Śląska – doktorant. Promotor – dr hab. inż. 
Tomasz Krykowski, prof. PŚ. Promotor pomocniczy – dr 
inż. Tomasz Jaśniok. Temat pracy: „Modelowanie degra-
dacji elementów żelbetowych w wyniku korozji zbrojenia”. 
Nadanie stopnia doktora nauk inżynieryjno-technicznych. 
W dyscyplinie – inżynieria lądowa i transport. Uchwała 
Rady Dyscypliny Inżynieria Lądowa i Transport 27.05.2021 r.

Dr inż. Mirosław WOJNICKI
Instytut Nafty i Gazu – Państwowy Instytut Badawczy. Pro-
motor – dr hab. inż. Jan Lubaś, prof. INiG-PIB. Temat pracy: 
„Ocena skuteczności naprzemiennego zatłaczania wody 
i gazu w procesie pozyskiwania ropy naftowej ze złóż wę-
glanowych – studium eksperymentalne”. Nadanie stopnia 
doktora nauk inżynieryjno-technicznych z wyróżnieniem. 
W dyscyplinie – inżynieria środowiska, górnictwo i energe-
tyka. Uchwała Rady Dyscypliny Inżynieria Środowiska, Gór-
nictwo i Energetyka 29.04.2021 r.
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UROCZYSTE PROMOCJE DOKTORSKIE

Uroczyste promocje doktorskie odbyły się 22 maja w Centrum Nowych Technologii. W wydarzeniu wzięły udział osoby, 
które uzyskały stopień doktora lub doktora habilitowanego w 2019 oraz 2020 roku. / fot. Aleksandra Weber, Maciej Mutwil

FOTOREPORTAŻ
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Zmieniasz lub tracisz pracę? 
Przechodzisz na emeryturę lub urlop wychowawczy? 

Możesz skorzystać z szerokiej oferty ubezpieczeń, dzięki czemu będziesz miał dostęp 
do wielu towarzystw ubezpieczeniowych i wysokich świadczeń. 

Co wyróżnia naszą ofertę? 

• Zachowanie ciągłości ubezpieczenia
• Składki już od 9,90 zł miesięcznie
• Wysoki wiek wstępu nawet do 80 roku życia ar.Gsu ■ 
MATERIAŁ MARKETINGOWY 
* Niniejszy materiał ma charakter informacyjny i nie stanowi oferty w rozumieniu art. 66 kodeksu cywilnego. 

Infolinia 801401999 www.gsusa.pl 




